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Na vseh občnih zborih razpravljajo
o družbenem planu in novem tekmovanju

velenjski rudarji so zborovali
larv °*eLtiv velenjskega _
oj 1 Prehodil lepo pot. Povzpel

'ek ima tudi precej zaslug 
rganizacija. Delo podruž-

rudnika je 
... se je

SW^ega najslabših premogovnikov 
do mesta, ki mu ga lahko 

Za # mar sika tari kolektiv v državi. 
sitirl'i na’Preclek ima tudi
Biče kaIn’a or|c »o organizacijsko utrdili. Vendar 
ve«?1®? uspeli v svoj krog pritegniti 

ehT elanov kolektiva'.
Bio^a °Leui zbor sindikalne podruž- 
j.i6 ®o se v velenjskem premogovniku 
(jjd 10 Pripravili. Anketa za izbor kan
ci novega odbora je razgibala vse 
dan'S'^V-0' Največ glasov so dobili dose
li člani izvršnega odbora.

^vršni odbor si je na občnem zboru 
*»1 na prsi in priznali marsikatero 

ir ar- ..Pravijo, da je sindikalna or-
stv 'Za-.c’ia lani premalo vzgajala člain- 
Y^l\ Seveda imajo v tem tudi težave. 
v '*F0 delavcev stanuje v oddaljenih 
odrl ]• Letos pravijo, da bodo v teh 
j a,‘jenih vaseh organizirali sestanke 
plavanja. Tudi to je izvršni odbor 
lavst ’ je premalo pomagal de- 
];„".emu svetu pri njegovem uveljav- 

,U' Sindikalna organizacija pa je

Delavci iz cersaka bodo 
pomagali graditi solo

j Prejšnji teden je bil občni zbor po- 
^ "J-nice delavcev tovarne v Ceršaku. 
_ ed drugim so na občnem zboru raz- 
v avljali tudi o gradnji nove šole. Šolo 
ohiu zsraddi za vasi Ceršak in Selnico 

n Muri. Pri gradnji pa bodo pomagali 
brniški delavci.

lani veliko pomagala v proizvodnji- 
Organizirala je redna tekmovanja med 
delovišči in velenjski rudarji so svoj 
plan izpolnili že 14. novembra.

Pogovorili so se tudi o pomanjka
nju stanovanj. Se mnogo rudarjev sta
nuje v barakah. Dejali pa so, da bo 
prav letos prišla do polne veljave po
buda kolektiva, da bo z dobrim gospo
darjenjem povečal tudi stanovanjski 
fond. Ob zaključku občnega zbora, ki 
je prav dobro uspel, je uprava rudnika 
razdelila najboljšim brigadam v pre
teklem letu 60.000 dinarjev nagrade.

Zdenko Furlan

ČLANI SINDIKALNE PODRUŽNICE 
IZ SLADKEGA VRHA BODO PO MA 
GALI NOVOUSTANOVLJENI OBČINI

Sindikalna podružnica Tovarne pa
pirja v Sladkem vrhu je lani dala po
budo za to, da je bila ustanovljena 
krajevna mesnica. V tovarniških pro
storih so tudi uredili ambulanto. Ve
liko jim je do tega, da se kraj gospo

darsko poživi. To so dokazali tudi na 
občnem zboru, ki je bil prejšnji teden. 
Obljubili so, da bodo novoustanovlje
ni občini nudili čimveč pomoči pri nje
nem delu. Letos bodo uredili notra
njost Kulturnega doma. — S tovarno 
Ceršak pa se bodo pogovorili, da jim 
včasih odstopi njihov kinoprojektor, ki 
so ga dobili v tekmovanju za 10. ob
letnico JA.

Na občnem zboru so se pogovorili 
tudi o delu delavskega sveta. Sindi
kalna organizacija je lani predlagala 
marsikakšno izboljšavo, ki jo je de
lavski svet uresničil. Po sklepih de
lavskega sveta so razpravljali na sku
pinskih sestankih, pravijo, da bodo 
letos s tem nadaljevali.

Pri njih je že ustaljena navada, da 
pridejo delavci na delo eno uro prej. 
Pogovorijo se o vsem mogočem. Ven
dar se doslej niso imeli skoraj kje 
zbirati. Čakalnica ni opremljena. Na 
občnem zboru so sklenili, da naj upra
va podjetja čakalnico opremi, podruž
nica pa naj naroči časopise in revije, 
da bodo imeli v prostem času kaj 
prebirati.

OD KMETIJSKIH DELAVCEV ŽIVINOREJSKEGA GOSPODARSTVA 
KOPRIVNIK SE MARSIKAJ LAHKO NAUČIMO

oiprivnik je precej odmak
njena od Kočevja. Stoji med hribi in 
gozdovi Kočevskega Roga. Partizani in 
ranjeni borci, ki so bili v partizanskih 
bolnicah, se te vasice prav gotovo še 
spominjajo. Čeprav je bila med vojno 
vas skoraj brez prebivalcev, pa je tu 
v nekaj letih nastal lep kmetijski 
obrat, ki ima 100 hektarov orne zemlje. 
Sem sodi tudi okrog 1000 hektarov 
travnikov in pašnikov. Živinoreja je

O družbenem planu so govorili

Oelovni kolektiv Mariborske predilnice in tkalnice 
je zelo stvarno predvidel fond akumulacije

s Pretekli teden so člani delavskega 
pta Mariborske predilnice in tkalni- 

(A razpravljali o družbenem planu, 
ki '''[ 1''. 60 predvsem o obveznostih, 

Uh je podjetje dobilo po družbe- 
siSj Pl,anu 'n ° tem, kako bodo z go
zdarjenjem v podjetju uspeli te ob- 
’6znosti izpolniti.
kolektiv je bil pohvaljen zato, ker je 

aJbolj stvarno predvidel fond aku
mulacije

l Pred časom so zastopniki delavskih 
lektivov tekstilne industrije spora- 

i lmno določili odstotke izkoriščanja 
f ''Pačitet in stopnjo akumulacije in
0 n do v za posamezna podjetja te stro-

1 e' Ze teda j se je pokazalo, da je de- 
. vm kolektiv Mariborske predilnice 
r" tkalnice najbolj stvarno predvidel 
0,\d akumulacije od vseh tekstilnih 

P0djetij v Sloveniji. Povejmo tudi, da 
te bil kolektiv za to pohvaljen. Pred-
'aeno je, da bo podjetje ustvarjalo 
a 1 dinar delavčeve plače 26.20 di

narjev akumulacije. V razpravi na de- 
avskem svetu pa so celo govorili o 

*em, da bo z vsestransko štednjo in 
'■Botrnim izkoriščanjem notranjih re- 
~®rv mogoče to tudi preseči. Z nečim 
Ra se delavski svet ni mogel strinjati, 
pravijo, da je njihovo podjetje, v pri- 
j?eri z drugimi tekstilnimi tovarnami 
”°bilo premalo deviznih dinarjev za 
abavo kemikalij in barv. Po dose
gih predvidevanjih so jim odobrili

Tovariš Janko Rudolf 
med delavci Kranja

si ?oeišnji teden je prišel na povabilo 
"“■kalnih organizacij mesta Kranja 

?redsednik Republiškega sveta tovariš 
ta**ko Rudolf. Odborniki im delavci so 
t6 zbrali v sindikalni dvorani. Tovariš 
oHk ° Rudolf je zbranim delavcem in 
“Dornikom govoril o družbenem pla- 
" in o tekočih nalogah sindikalnih 
r?anizacij. Najprej je precej obširno 

Zvoril o družbenem planu in gospo- 
arskih nalogah, ki jih plan zastavlja 
Blavstvu in še posebej delavskim sve- 
°bi Potem pa je tudi govoril o skrbi 

29 delavce.
, Sindikalne organizacije ne smejo 
“Puščati, da bi podjetja zaradi »do- 
"Jn°sti< odpuščala iz svoje srede no- 

žene. matere, invalide ali fizično 
.še delavce. Prav sindikalne orga- 
■zacije se morajo bojevati namreč 
a to, da se zaščitijo naše socialistične 
“brine in delovno pravni predpisi, 
b zaključku zborovanja je tovariš 

Pre“sednik govoril še o volitvah de- 
avskih svetov. Svetoval je prisotnim. 
_aJ poskrbe za to, da se bodo sindikal- 

0rganizacije na volitve res dobro

2.7 milijona deviznih dinarjev. To 
utemeljujejo s tem, ker pač v njiho
vem podjetju izdelujejo zelo pestro 
izbiro tekstilnih izdelkov.

Varčno ravnat; z bombažem — se 
pravi dobro gospodariti 

Glavna postavka v gospodarskih 
predračunih njihovega podjetja so 

(Nadaljevanje na 3. strani)

glavna panoga tega gospodarstva. Na 
posestvu imajo 200 glav goveje živine 
in več kot 300 prašičev.

Seveda je tudi tu sindikalna orga
nizacija in pred kratkim so imeli njeni 
člani občni zbor. Na občnem zboru so 
sklenili tole: Imeti hočejo igralsko 
družino in knjižnico. V sindikalni sobi 
se bodo kdaj pa kdaj zbrali okrog 
radijskega sprejemnika. Glave si bodo 
bistrili ob šahovskih deskah, telo pa 
krepili z nogometom, odbojko in tudi 
pri namiznem tenisu. Ob vsem tem 
niso pozabili na strelsko družino in 
tamburaški zbor. Za vse to je treba 
imeti denar. Odkod naj ga _vzamejo? 
Čeprav je v sindikalni podružnici včla
njenih okrog 100 delavcev, s članarino

Ko sta mama in očka v službi, so otroci v varnem skrbstvu otroških jasli in 
vrtca. Tam se sklepajo prva prijateljstva, tam spoznava deca prve življenjske

modrosti.

Koliko bodo plačevali starši 
za vzdrževani« otrok v lasiib in vrtcih

Pri nas posvečamo znatno pozornost 
skrbi za otroke in matere. Pred kratkim 
je naša soc. zakonodaja dobila še en po
memben ukrep, ki ga je izdal Svet za 
ljudsko zdravstvo in socialno politiko 
vlade FLRJ o predpisih glede vzdrževa- _• -.1_-1 ■!- :_1* __ ir __ _vsega tega ne bi zmogli. Zato so se do- I nja otroških jasli in vrtcev. V zadnjem 

tvorit; rlr, Kodo ono nodolio v mesecu I času so morali starši plačevati celotnegovorili, da bodo eno nedeljo v mesecu 
delali in zaslužek vložili v blagajno 
sindikata. Za zbrani denar bodo kupili 
radijski aparat, šahovske deske in kar 
bo še potrebno. Podružnici kmetijskih 
delavcev pa bo pri tem tudi pomagala 
podružnica delavcev gozdne stroke. 
Res, delavci živinorejskega posestva 
Koprivnik so iznajdljivi.

Julij Planinc

stroške za vzdrževanje otrok v omenje
nih ustanovah. Nova odločba pa predvi
deva, da bodo del bremen za vzdrževanje 
teh ustanov prevzeli državni organi Za
to bodo dana na razpolago iz državnih 
sredstev posebna sredstva, iz katerih se 
bodo krili predvsem izdatki za vzgojne 
im zdravstvene potrebe v otroških jaslih 
in vrtcih.

{■■■pravile. Dobro je treba razmisliti, 
°Sa bodo v podjetju izvolili v delav

ski svet.
Delavci in sindikalni odborniki so 

“vari?n Janku Rudolfu ob koncu zbo- 
ro\anja čestitali k visokemu odiikova- 
B.lu. Po zborovanju se je tovariš pred
la n ;k§e dalje časa razgovarjal z od- 

Dorniki, predstavniki kolektivov in to- 
Briši, ki so bili z njim skupaj v osvo- 

^Inem boju.

K RAZPRAVI O DRUŽBENEM PEAMU

Dve vprašanji o družbenem prispevku
Razprave o družbenem planu zaje

majo vse bolj širok krog delovnih Iju-
vzdržna trditev, da režija požre večji nosijo proizvoda. Vse to pa za naš
donos razvitih podjetij. Če bi bilo to

di. In to je tudi prav. Saj je družbeni res, ne bi nihče delal bolj razvitih pod-
družbeni prispevek in njegovo gospo
darsko nalogo v družbenem planu ni

obetamo predvsem dvojno korist: spo- Zakaj? Zato, ker dajejo boljši donos, 
znali bomo neposredno gospodarski Krojdč, recimo, ne kupi šivalnega stro

plan dan vendar v vseljudsko javno jetij, ker bi delal za režijo. Povsod vseeno. On namreč ni suhi davek, am- 
razpravo. Od te razprave pa si delavci pa le stremimo za boljšimi podjetji, pak tudi jasen gospodarski predpis,

koliko družbene vrednosti je treba z 
določenim plačnim fondom ustvariti, 

program našega narodnega gospodar- ja zato, da bo delal »za stroj«, ampak vštevši seveda kritje lastnega plačnega 
stva in predvsem temeljito ■ gospodar- zato, ker dobro ve, da bo s strojem fonda. Zato ne more nobena posebnost 
ska vprašanja svojega domačega pod- daleč več zaslužil, kot pa če šiva na gospodarske panoge vplivati na bistve- 
jetja in pridobili precej gospodarskega roke in podobno.

Drugo tako vprašanje pa je bilo,
»če je prav, da se v elektrogospodar-

znanja
Zato naj ne bo odveč, če se tudi v

našem listu pogovorimo o nekaterih stvu zaračunava družbeni prispevek na

no spremembo tega načela.
S tem pa ni rečeno, da v elektro

gospodarstvu niso nekatere okoliščine, 
ki zahtevajo, da se temeljito prouči,

stvareh, s katerimi si »razbijamo« gla- plačni fond, ali ne bi bilo umestneje, kako razporediti ta 
ve na razpravah. V Trbovljah so na zaradi posebnosti gospodarske panoge, plačnim fondom in 
javnem zborovanju govorili delavci zaračunavati na količino prodane elek- spevkom. Predvsem je treba upošte-

sorazmerja
družbenim

med
pri-

tudi o tem, da je popolnoma pravilno trične energije«. vati v elektrogospodarstvu, da ima
in z gospodarskega stališča utemeljeno, Določanje družbenega prispevka na hidrocentrale in termocentrale, ki pred
J _ -1 — g _ - _ ___ ______ _■» __ ___ 1. . T. . 1 _____ _ . Z « ^ — 7 ,, X — „ — — A nnwi zl -iv, i Tl r.*zf o « 7 o /1 drl <vVI OZ? OrtK/vi 'Zol f\ t O OTI n UfUlPda dajejo gospodarsko bolj razvita količino plačnega fonda v posameznih
podjetja večji družbeni prispevek od panogah je z drugimi besedami pove- zano 
manj razvitih. To je potrebno zato, dano, kolikšna je vrednost proizvoda posameznih 
ker pač z boljšimi tehničnimi pripo- — - --

stavljajo med seboj zelo tesno pove- 
in odvisno celoto. V proizvodnji 

central nastopa v

močki, z enakim ali celo manjšim te
lesnim naporom ustvarijo delavci mno-

dolo-
in kako se v načelu ta razdeli. Recimo, čeni gospodarski enoti v enem letu 
en šolski primer! V neki proizvodni precej nihanj, ki so odvisna od vodo-
panogi je treba v danih gospodarskih staja in potrošnje. Ob upadanju pro

go več proizvodov kot pa s preprostimi prilikah dve milijardi za plačni fond. izvodnje v hidrocentralah raste proiz- 
sredstvi. Toda vrednost vloženega dela v pro- vodnja v termocentralah in podobno.

V razpravi o tem pa se je oglasil 
tudi nekdo, ki je imel o tem pomisleke,
češ da imajo gospodarsko bolj razvita razlika med dvema milijardama in 10 
podjetja tudi večjo režijo, ki potem milijardami se pokaže torej v akumu-

izvode te gospodarske panoge je mnogo Seveda pa morajo centrale v glavnem 
večja in je recimo 10 milijard. Tale zaposlovati preko vsega leta enako šte-

»požre«, kakor je bilo tovariša raz- ladji, v zaslužku podjetja. Tega pa

vilo delavcev, čeprav v raznih obdob
jih različno proizvajajo. Verjetno je 
prav to tisto, kar je nekatere privedlo

umeti, tisto, kar bolj razvita podjetja mora podjetje izkazati in del tega daje na misel, da bi kazalo odstopiti od 
napravijo več. Seveda to nikakor ne tudi v obliki družbenega prispevka načela izračunavanja družbenega pri-

skupnosti. spevka od plačnega fonda. Pri tem
napravijo več. Seveda to nikakor ne 
drži. Pa povej mo, zakaj gre!

Vsako podjetje ima po družbenem Iz tega torej jasno izhaja, da druž- pa seveda ne gre za odstopanje od tega
načela, ampak bi bilo potrebno raz
misliti o notranji razporeditvi družbe-

planu predpisano, koliko mora izrabiti beni prispevek v svojem bistvu ni in 
svojo proizvodno zmogljivost. Proiz- ne more biti davek na prodan proiz
vodna zmogljivost pa je zračunana na vod, ampak je in more biti samo pri- nega prispevka. To se pravi, da bi v 
tem, s kakšnimi stroji in tehničnimi spevek od določene količine dela v posameznih obdobjih dajale večji pri- 
napravami podjetje razpolaga. Cim neki proizvodni panogi. Če bi, recimo, spevek ene vrste centrale, v drugih 
modernejše in popolnejše so naprave, kjer koli plačevali družbeni prispevek druge, tako da bi bil po mesecih druž- 
tem manjša količina delovne sile je na prodane proizvode, potem družbeni beni prispevek različen na plačni fond, 
tam potrebna. Seveda pa v takih pod- prispevek zgubi svojo vlogo gospodar- da pa bi v celoletnem povprečju za- 
....... ■ — ’ ’------ — skega merila za vrednost proizvodnje dovoljil predpis družbenega plana. Za-

neke panoge. Kajti družbeni prispevek 
tako kot je sedaj, zelo jasno določa,

jetjih naraste potreba predvsem za 
strokovno bolj izurjeno delovno silo 
Poleg določila o izrabljanju proizvod
ne zmogljivosti družbeni plan predvi
deva tudi določen plačilni fond pod
jetja Ta pa je vendar odvisen od teh- čeno količino plačnega fonda. To je 
nične opreme podjetja ali proizvodne končni posledici merilo gospodarnost-

kaj tudi ta panoga mora uresničiti 
svoj družbeni prispevek ne samo na-

panoge. Zato pa tudi družbeni plan 
predvideva različne obveznosti glede 
amortizacije.

To se torej pravi, da »režijo« druž
beni plan predpostavlja, ko spravlja v 
sklad odnos med predpisom izkorišča
nja proizvodne zmogljivosti in plač
nega fonda in pa pri odvajanju sred-

kolikšno vrednost napravimo v določeni turalno, ampak tudi vrednostno. Ne 
gospodarski panogi, če porabimo dolo- samo, da da toliko in toliko električne

energije, na katero računa naše go
spodarstvo, ampak tudi toliko družbe
ne vrednosti iznad efektivnih stroškovnega stanja podjetja, stvarne proizvod

nosti dela in podobno. Čim pa bi po- in tistega dela, ki ga porabijo za plače
stal družbeni prispevek davek na pro
dan proizvod, pa bi postal res samo 
»davek«, ne pa gospodarsko merilo. 
Zanj bi bilo potem vseeno, kolika ko
ličina dela je v proizvodu, ki je prodan 
in kakšno je sorazmerje med plačo de-

delavcev.
Za tokrat torej toliko! Prihodnjič 

se bomo pogovorili še o drugih stvareh 
iz razprav. Kako pa se kaj pri vas 
»dajete« v teh razpravah? Napišite 
nam kaj in če vam kaj ni razumljivo,

štev za amortizacijo. Zato je tudi ne- lavca, ki je proizvod napravil in vred- nas vprašajte, pa vam bomo odgovorili.

Za redno vzdrževanje otrok v jaslih 
in vrtcih bodo prispevali delno starši, 
delno pa bodo za to porabljena sredstva 
iz sklada za podpiranje socialnih usta
nov. Nas predvsem zanima, koliko bodo 
predvidoma plačevali delavci in usluž
benci, ki imajo svojo deco med delom v 
jaslih ali vrtcih. Nova odločba določa, da 
starši ne bi prispevali nad 2000 din me
sečno za vzdrževanje enega otroka. Se
veda je to le delno kritje dejanskih stro
škov, ki jih imajo ustanove za vzdrževa
nje otroka. Ostale stroške pa bodo te 
ustanove krile iz prej omenjenih virov.

Starši bodo plačevali samo do 2000 
dinarjev za vzdrževanje vsakega otroka, 
torej, jim bo ostala še ena tretjina vred
nosti, ki jo prejemajo v obliki otroških 
doklad. S tem denarjem bodo lahko krili 
druge stroške, ki jih imajo z otroki.

Važno pa je še eno določilo nove 
uredbe Če bodo omenjene ustanove do
bro gospodarile in zmanjševale izdatke, 
se bodo skladno z zmanjšan mi stroški 
zmanjševali tudi prispevki starše-v. Od
ločba predvideva, da se bo skladno z 
zmanjšanimi stroški v ustanovi zmanjšal 
tudi prispevek staršev in prispevek iz 
podpornega sklada za polovico doseže
nega prihranka. Za lažje razumevanje naj 
navedemo primer: recimo, da plačujejo 
starši za vzdrževanje otroka, ki ga imajo 
v jaslih ali vrtcu, po novi odločbi 2000 
dinarjev mesečno, država pa prispeva 
1000 din. Potemtakem znašajo skupni 
stroški za vzdrževanje enega otroka me
sečno 3000 din. Ker pa je ustanova do
bro gospodarila, je prihranila mesečno 
500 din. Zaradi nastalega prihranka se bo 
zmanjšal tudi prispevek staršev in pri 
spevek iz sklada za podpiranje socialnih 
ustanov za polovico nastalega prihranka 
To se pravi, čim varčneje bo gospoda
rila ustanova, tem manjši bodo tudi ne
posredni stroški staršev pri vzdrževanju 
otroka. Zato pa bodo starši, ki imajo 
otroke v jaslih in vrtcih, prav gotovo 
skrbeli za to, da bodo ustanove, ki so 
sprejele njihovo deco v varstvo, tudi do
bro gospodarile. Pomagali jim bodo pri 
poslovanju in vodstvu ustanove ter ved
no priskočili na pomoč s pametnimi in 
treznimi nasveti, kadar bo to potrebno.

USTANOVLJEN JE NOV SKLAD 
ZA SOCIALNE USTANOVE

Pri Svetu za ljudsko zdravstvo in 
socialno politiko vlade LRS so usta
novili sklad za pomoč socialnim usta
novam, ki se bo uporabljal za nabavo 
opreme in izboljšanje razmer v tistih 
socialnih ustanovah, katerim ne zado
stujejo redna proračunska sredstva. 
Dohodki in izdatki tega sklada pa se 
ne izkazujejo v republiškem proraču
nu. Pomoč bodo dobivale sledeče so
cialne ustanove: otroški prehodni .do
movi, dečje jasli, otroški vrtci, domovi 
za dojenčke, domovi za predšolske 
otroke, domovi za šolske otroke, dija
ški in vajenski domovi, zavodi za sle
pe, gluhoneme in invalide, domovi zn 
vzgojno zanemarjeno mladino, domovi 
za stare in onemogle, zavetišča za du
ševno defektne, zdravstveni zavodi, po
čitniške kolonije, univerzitetni zdrav
stveni fond, varstveni domovi za ob
sojene porodnice, zavodi za varstvo in 
zdravljenje in vzgojno poboljševalni 
domovi za mladoletnike.

Pomoč iz tega sklada bo občutno 
izboljšala razmere v naših socialnih 
ustanovah.
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DELAVSKI SVET V „1 S K B I" J E SPREJEL

DVA PRAVILNIKA ZA NAGRAJEVANJE DELAVCEV IN USLUŽBENCEV
e Med številnimi gospodarskimi nalogami, 

ki jih v tem času obravnavajo delavski 
sveti, je nedvomno velike važnosti tudi pra
vilen način nagrajevanja delavcev in name
ščencev. Pri tem gre predvsem za to, da se 
plačni fond, ki ga skupnost v načelu prizna 
podjetju, pravilno, po obstoječih socialistič
nih načelih razdeli med člane delovnega ko
lektiva. Prav od tega, kako zna podjetje v 
gospodarjenju s plačnim fondom zaščititi na
predna socialistična načela, je odvisno go
spodarsko napredovanje podjetja in v veliki 
meri odprava nezdravih pojavov kot je ma
lomarnost, brezbrižnost, površnost pri delu.

Pred kratkim je eno izmed teh stvari 
obravnaval delavski svet tovarne »Iskra« v 
Kranju. Na zasedanju sredi januarja je ta 
delavski svet potrdil in sprejel »Pravilnik 
za premiranje tehničnega In tehnično admi
nistrativnega osebja v podjetju« in »Pravil
nik za premiranje delavcev in brigadirjev«. 
Oba pravilnika sta Po svojem bistvu se
stavna dela pravilnika o plačah oziroma nje
govo dopolnilo.

Seveda premiranje v gospodarstvu ni ne
kaj povsem novega. Nasprotno, obstaja ne- 
broj različnih načinov in metod. Tudi za 
»Iskro« premiranje ni novo. Že doslej so 
dodeljevali v podjetju premije. Pri tem pa 
so si »nabrali« tudi precej izkušenj in se 
zato odločili, da korenito spremene doseda
nji sistem, novega pa da vskladijo z novimi 
gospodarskimi načeli.

KAJ JIM NI BILO VŠEČ 
V DOSEDANJEM PREMIKANJU?

Poglejmo si, kaj delavskemu svetu v 
»Iskri« ni bilo všeč v dosedanjem premira- 
nju. Temelj za pravilno premiranje so jasna 
in stvarna določila o tem, kaj mora korist
nik premije napraviti, da je upravičen do 
nagrade. Ta določila so bila doslej kot pra
vijo v »Iskri«, vse presplošna. V pravilih 
ni bila upoštevana posebnost dela ali de
lovnega področja, zato so bili pogoji skoraj 
izdelani kar za vse »po enem kopitu«. Druga 
slabost dosedanjega premiramja je bila ta, 
da mojstri, ki lahko odločilno vplivajo na 
proizvodnjo, im a.j o pa ume plače, niso mo
gli dobiti premij.

Zaradi tega imajo tudi dokaj primerov, 
ki dado slutiti, da so bile včasih premije 
povsem nesorazmerno porazdeljene. Poglejmo 
si en tak primer! V nekem obračunskem ob
dobju je prejel planer tehnoloških postop
kov (tehnik) 1400 dinarjev, šef kontrole (VII. 
plačilna skupina) pa 600 dinarjev premije, 
medtem je v istem obdobju prejel vodja 
obračunskega oddelka (I. plačilna skupina) 
2100 dinarjev. Vsi trije morajo biti vestni 
pri delu. Toda odgovornost in pa natanč
nost, ki jo zahteva delo od prvih dveh. je 
nedvomno neprimerno večja od one, ki jo še 
ta.ko vestno opravljanje dela zahteva od 
tretjega. Cim pa so bili taki pojavi v pre
mi ran ju, potem seveda premije niso več 
delovale vzpodbudno.

To je seveda samo nekaj ugotovitev o do
sedanjem načinu premiranja. Nas mnogo 
bolj zanima, kako nameravajo v »Iskri« v 
bodoče dodeljevati premije. Zato pa nekaj 
misli sedaj o tem!

Republiški odbor sindikata delavcev 
gostinske stroke je dobil od svoje po
družnice, zdravilišča v Rogaški Slatini 
pismo, s katerim ga obveščajo, da je 
po nalogu njihovega AOR uvedeno v 
podjetju še eno delovno mesto s tem, 
ko je imenovan še en pomočnik direk
torja. Nekomu je tozadevni namestit
veni nalog celo že izdan. Ta pomočnik 
naj bi vodil v podjetju gospodarski 
odsek.

Upravni odbor in delavski svet pod
jetja pa se ne strinjata s takim načinom 
nameščanja osebja v podjetju, niti 
se ne strinjata s tem, da se uvede ne
potrebno delovno mesto drugega pomoč
nika. Člani upravnega odbora in delav
skega sveta podjetja so mnenja, da so

Upravni odbor sladkogorske tovar
ne kartona in papirja je takoj, ko je 
izšel predlog družbenega plana, začel 
sestavljati gospodarski račun podjetja. 
Nekaj dni za tern pa je delavski svet 
na svojem zasedanju razpravljal o 
družbenem planu in delu v podjetju. 
Člani so predvsem razpravljali o tem, 
kakšne gospodarske ukrepe bodo mo
rali podvzeti, da bodo uresničili pred
videno stopnjo akumulacije in fondov, 
ki je predpisana za njihovo podjetje. 
Delavec Leopold, ki dela v tovarni že 
nad 25 let, je predlagal, da bi lahko

Zbiranje starega železa 
je gospodarsko potrebno

Da bi proizvedli 1000 kg jekla, je 
potrebno 500 kg starega železa. Naše 
potrebe po jeklu ter s tem tudi po 
starem železu so tako velike, da smo 
morali v preteklih letih uvažati dolo
čene količine starega železa, katerega 
pa imamo dovolj v naši državi, toda 
doslej smo ga premalo zbrali.

V lis eh državah po svetu v zadnjem 
času skrbno zbirajo staro železo. Ze
lo dobro ima organizirano zbiranje 
Anglija. Širom po državi imajo po
sebne komisije in zbiralna središča. 
Iz gospodarskh podatkov je razvidno, 
da so na ta način precej ublažili te
žave v angleški jeklarski industriji.

V naši državi smo do sedaj zbrali 
že okrog 700.000 ton starega železa. 
Potrebujemo ga pa še več kot 100.000 
ton letno. Seveda je zato treba resno 
pričeti s tem delom. Sindikalne orga
nizacije lahko pri tepi precej poma
gajo. Kdor bo zbiral železo, bo imel 
od tega tudi primeren zaslužek, naša 
industrija pa potrebno železo.

OSNOVNI POGOJI ZA PRIDOBITEV 
PREMIJE

Osnovni pogoji za pridobitev premije, ki 
so jih podrobno razčlenili za posamezna 
delovna področja, so režija, Izmeček, kako
vost in vrsta proizvodov. Seveda so to samo 
izhodiščni pogoji, ki so podrobno razčle
njeni im prilagojeni delovnim pogojem.

V dosedanjem premijskem sistemu je bilo 
9 premijskih skupin, sedaj so jih uvedli 22. 
Razširilo pa se je tudi število tistih, ki 
lahko pridejo v poštev pri dodeljevanju pre
mij kar za 100. Predvsem se je to število 
razširilo, ker po novem pravilniku lahko 
dobe premije tudi mojstri.

NOV PRAVILNIK NEPOSREDNO 
DOLOČA POGOJE ZA DOSEGO PREMIJE

Da nam bo novo zasnovan sistem predi
ranja še bližji, si oglejmo dva primera kar 
neposredno.

Sef konstrukcijskega oddelka je včasih 
lahko dobil, premijo, če je izpolnjeval dva 
zelo posplošena pogoja in sicer: če je bila 
risba kakovostno izdelana in na čas, v ka-

Arizonovič Božo, predsednik 
podružnice v »Iskri«

terem je bila napravljena. Predložene risbe 
so ocenili v konstrukcijskem oddelku, ne da 
bi pri tem sodelovali predstavniki ostalih 
faz proizvodnje. Seveda je bila lahko risba 
zelo lično napravljena in tudi hitro izde
lana. V montaži pa so kljub temu ugotovili, 
da ne morejo sestaviti delov, ki so naprav
ljeni po risbi.

Po določilih novega pravilnika oceni 
predložene risbe posebna komisija. V tej

mogoče službene namestitve, vendar le 
samo v sporazumu z njimi, razen če bi 
šlo za nastavitev vodilnega osebja na 
prazna delovna mesta. V tem primeru 
pa gre za uvedbo novega delovnega me
sta, ki ga po mnenju delavcev ni treba 
in bi bilo samo v breme podjetju, ker 
sta v gospodarskem odseku že itak se
daj dva šefa. Podjetje bo celo moralo 
odpustiti nekatere uslužbence.

Vsekakor bi kazalo pogovoriti se z 
delavskim svetom oziroma z upravnim 
odborom vedno, kadar gre za poveča
nje števila nameščencev. V tem smislu 
ima po našem mnenju delavski svet 
tudi prav, da zahteva spoštovanje svo
jih pravic in dolžnosti, ker je on prvi 
odgovoren za gospodarjenje v podjetju.

znižali plačni fond podjetja. Zato bi 
bilo treba opustiti vsa delovna mesta, 
kjer delavci niso vselej popolno zapo
sleni, kot so razne dvoriščne skupine 
itd. To delo naj bi opravljali sezonski 
delavci. Izračunali so, da bi s to reor- 
anizacijo dela prihranili 2 milijona 
inarjev pri plačilnem fonda.

Na seji delavskega sveta so poobla
stili tudi upravni odbor, da poostri 
ukrepe za varčevanje. Prav tako so ga 
zadolžili, da ponovno pregleda vsa de
lovna mesta. Začasno bodo tudi ustavili 
investicijska dela, ki jih finansirajo 
iz lastnih sredstev. Zmanjšali bodo za
loge vsega režijskega materiala, da ne 
bo v njem po nepotrebnem vezano pre
več finančnih sredstev. Vida Rajgl

V ŽELEZARNI V SISKU SO VDELALI 
NOVE STROJE

V eni izmed petih jeklo valjam žele
zarne v Sisku so začeli vdelovati nove 
stroje. Dela izvršujejo delavci iz žele
zarne pod vodstvom domačih strokov
njakov. Pri tem delu jim pomagajo tudi 
italijanski strokovnjaki iz milanske to
varne »Insceiiti«. Sočasno pa nadaljujejo 
tudi montiranje naprav na hidropnevma- 
tični postaji in ogrodja za elektrona- 
prave.

HRVATSKA MLADINA 
SE PRIPRAVLJA NA NOVE 

DELOVNE AKCIJE
Od aprila do maja letos ho mladina 

iz Hrvatske sodelovala pri graditvi hi- 
drocentrale v Novem Vinodolu, ceste 
Delnice—Gornje Jelenje, ki bo dolga 
17 km, in pri gradnji jezerskega nasipa 
v Lokvah. Po načrtu, ki ga je izdelal 
CK LM Hrvatske, bo delalo pri teh 
gradnjah nad 15.000 mladincev in ml a-’ 
dink iz Hrvatske.

komisiji so glavni inženir, šef proizvodnje, 
šef montaže, planer postopkov in šef kon
strukcije. Glavni inženir oceni risbo na 
splošno, šef proizvodnje pa oceni predlo
ženo risbo s stališča obdelave, to je, ali je 
mogoče napraviti proizvod po konstruktor
jevi zamisli. Šef montaže prouči, če se pro
izvod da sestaviti tako kot je zamišljeno, 
planer pa ocenjuje risbo z vrednostne strani 
to je, s kakšnimi stroški je mogoče izde
lati proizvod in pri tem seveda ugotovi, 
kakšna bo tudi cena. Za ocenitev predložene 
risbe je določena cenitvena meja in sicer od 
70 do 100%.

V treh mesecih ima konstruktor pravico 
predložiti še dopolnilne risbe, če je delo v 
proizvodnji odkrilo prej neugotovljene po
manjkljivosti. Seveda pa je s pravilnikom 
omejena količina takih dopolnil (v nasprot
nem primeru ugasne pravica do premije). 
Na premijo pa tudi vpliva škoda, ki je na
stala, če so bili po osnovni risbi izdelani 
kosi neuporabni.

Tretji pogoj pa je čas nastajanja novega 
proizvoda. Pri tem ne gre samo za čas iz
delave risbe (to je samo en pogoj), ampak 
tudi v kolikem času je možno izvršiti po 
predloženi risbi zamišljen laboratorijski pre
izkus, izdelati prototip proizvoda ter čas za 
poizkusno serijsko proizvodnjo. To se pravi, 
da je premija odvisna ne le od časa, ki ga 
porabi konstruktor za izdelavo risbe, ampak 
tudi od tega, kakšne materialne stroške za
hteva uresničitev risbe in kakšen izdelavni 
postopek, to je. koliko časa zahteva realiza
cija zamisli.

Poleg teh določil ima vsak oddelek do
ločeno višino režijskih stroškov. Če padajo 
ti stroški, raste premijski fond po določeni 
lestvici. Na premijo v konstrukcijskem bi
roju pa vpliva tudi količina izmečka, ki na
stane po krivdi toga biroja, če predlože. re
cimo, slabe, nepopolne risbe, če jih pred
lože prepozno itd.

KDOR STORI VELIKO ŠKODE, IZGUBI 
TUDI DEL REDNE PLAČE

Drug primer je premiranje vodje obra
čunskega oddelka. V dosedanjem premijskem 
sistemu je on izpolnil pogoje za premijo, če 
je bil izpolnjen operativni program in če 
je dosegel svojo računsko normo. Tudi ta 
dva pogoja sta bila po dosedanjih izkušnjah 
preveč splošna. V novem pravilniku so zanj 
določeni trije pogoji. Prvi pogoj je zmanj
šanje režije, drugi pogoj je izpolnjevanje 
obračunske normo in tretji pogoj je točnost 
dela. Za vsako ugotovljeno napako se odbije 
5% od premije. Pri 20 ugotovljenih napakah 
ugasne pravica na premijo. Z vsako napako 
iznad 20 pa izgubi 5°/i> od svoje redne plače.

Osnova za izračunavanje premije je zad
nja plača. Če povzroči upravičenost na pre
mijo škodo, ki znaša do 2000 dinarjev, mu 
pada premija po določeni lestvici. Večje 
škode pa posebej obravnava komisija za 
obratno škodo, ki potem ugotovi materialno 
odgovornost prizadetega.

Najvišji možni, znesek, ki ga lahko dobi 
nameščenec kot premijski dodatek, je 7000 
dinarjev Za dosego take premije mora iz
polniti seveda vse pogoje. V primeru pa, če 
so ugotovljene napake zelo velike, name
ščenec kot to predvideva pravilnik, izgubi 
tudi del svoje plače. Zgornja meja za pre
mije tudi ni enaka za vse obrate. Po dolo
čilih pravilnika lahko dobi premijo tudi de
lavec, če opravlja enako delo kot namešče
nec in sicer po svoji redni plači.

PREMIJE LAHKO DOBE TUDI
V KOMERCIALNEM ODDELKU

Premije bodo dobivali lahko tudi usluž
benci v komercialnem in nabavnem oddelku. 
Šef komercialnega oddelka bo prejemal pre
mije od ustvarjenega dobička pri prodaji, 
dd zmanjšanja prodajne režije in od čim 
manjšega stanja izkazanih zalog v skla
dišču.

PREMIJE ZA DELAVCE, KI SKRBE 
ZA KAKOVOST PROIZVODOV

Z drugim pravilnikom, ki ga je sprejel 
delavski svet v »Iskri«, pa urejajo premira
nje delavcev za dobro kakovostno delo. V 
podjetju so n. pr. ugotovili, da je normirano 
delo marsikoga zavedlo k temu, da je prese
gel normo na račun slabe kakovosti in velike 
količine odpadka. Zato je odslej norma od
visna od kakovosti in izmečka. Slaba kako
vost izdelkov povzroča, da se delavcu ne 
prizna presežek norme. Pri brezhibno kako
vostnem proizvodu pa se da delavcu na vsak 
delovni nalog 2% premije. Enako je z iz
mečkom. ki je za vsak oddelek planiram. 
Če delavec napravi večji izmeček kot je pred
videno in če škoda ne presega 600 dinarjev, 
izgubi polovico svoje plače. O škodi, ki pre
sega 600 dinarjev, pa razpravlja komisija 
za obratno škodo.

V primeru, če delavec ne doseže norme 
ima vseeno pravico do 2°/i premije, če so 
izdelani proizvodi kakovostno brezhibni. V 
mesecih novembru in decembru, ko so te 
stvari proučevali v podjetju, so ugotovili, 
da bi v vsakem obračunskem obdobju dobili 
delavci za premije na kakovost okrog 48.000 
dinarjev, pri izmečku pa bi izgubili 24.000 
dinarjev.

Od takega načina premiranja si v »Iskri« 
mnogo obetajo. Pravijo, da bodo delavci in 
nameščenci predvsem pravično plačani in to 
je velik uspeh. Pričakujejo, da bodo znižali 
režijo in količino izmečka, ter da bodo dvig
nili kakovost izdelkov. Prav tako pa se bo 
izboljšal nakup in prodaja. Vse to pa so 
tista vprašanja, s katerimi se danes pod
jetja ukvarjajo, da bi čimbolj utrdila svojo 
donosnost. Peter Dornik

Ni še tabo dolgo, ko je bila Anglija naj
močnejša gospodarska in politična sila na 
svetu. Nekaj desetletij nazaj je »vedrila in 
oblačila« v mednarodni areni. V zadnjem 
času pa je začela izgubljati na svoji moči 
in danes je nekdanja Anglija samo še spo
min na slavno zgodovino. Predvsem pa j e 
Anglija zaostala v času druge svetovne voj
ne. Iz vojne je izšla oslabljena, ker je ob
čutila neposredno udarce zavojevalne vojne. 
Na oni strani »luže« pa ee je se bolj okre
pila Amerika, ki ni neposredno trpela roj 
nega pustošenja, ampak je v času vojne 
dobavljala material vojujočim se državam 
in se gospodarsko okrepila. Poleg moč a e 
Amerike je tu sedaj zavojevalna in nena
sitne Rusija, ki meče polena Angliji pod 
noge kjer koli more Na svetovnem tržišču 
se še pojavljata Nemčija in Japonska, ki 
prinašata cenejše proizvode.

Angleško gospodarstvo se je vseskozi po 
vojni otepavalo s težavami. V zadnjem letu 
pa so te težave še narasle. Poznavalci an
gleškega gospodarstva trdijo, da je vzrok 
za to v tem, ker angleška proizvodnja, zlasti 
pa še storilnost v industriji, nista naraščali 
tako: hitro, kakor je to zahtevalo tržišče in 
ker so Angliji začele odpovedovati pokoršči
no njene kolonialne posesti, od katerih je 
imela nekdaj velike gospodarske koristi.

Laburistična vlada, kateri je šest let po 
vojni predsedoval Attiee, je dokaj spretno 
gospodarila. Seveda ni mogla brez bolečin 
v notranjem gospodarstvu prebroditi zuna
njih vzrokov, ki so ji delali velike težave. 
Konservativna stranka, ki je v Angliji po
leg laburistov najmočnejša in kateri nače
luje Churchill, pa je ves čas valila krivdo za 
težave seveda na politične nesposobnosti la
buristov.

Kaj je od tega res, kar so hudobno dol
žili konservativci laburiste, bodo slednji 
lahko sedaj, ko so na vladi, dokazali. Attlee- 
jeva politika je bila seveda napredna in je 
angleškemu narodu poleg drugega prinesla 
nekaj prav pomembnih socialnih in zdrav
stvenih reform. Reforme na področju social
nega zavarovanja in zdravstva so take. ka
kršnih doslej ni dala še nobena kapitalistič
na država svojemu ljudstvu. Poleg tega so 
laburisti nacionalizirali podjetja nekaterih 
industrijskih panog, zlasti industrije jekla 
in premoga, — ki predstavlja ključno in
dustrijo vsake države. — Tudi to je lep go-
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Ni delovnega mesta

V sladkogorski tovarni kartona in papirja bodo prihranili 
2 milijona dinarjev pri plačilnem fondu

Prejeli delavce! v gozdarstvu za časa prelive dela
Prj lesno industrijskem podjetju v 

Postojni je trenutno zaradi velikega 
snega ostalo brez dela preko 100 de
lavcev. Nastane vprašanje, kako je s 
prejemki teh delavcev. To vprašanje 
so na razpravi o družbenem platnu v 
Postojni tudi postavili zastopniki ome
njenega delovnega kolektiva. Kako je 
torej s to stvarjo?

Še vedno je v veljavi Uredba o 
plačah delavcev v gozdarstvu (člen 
12), kjer je rečeno, da za časa pre
kinitve dela brez delavčeve krivde 
dobe delavci, ki so zaposleni najmanj 
en mesec dni, 50% njihove redne pla
če za največ S ur dnevno, odnosno 
48 ur mesečno. Prav tako imajo pra
vico za največ 48 ur (6 dni v mesecu) 
do otroških doklad, prehrambenih in 
tobačnih bonov.

Ta določila pridejo v poštev tedaj, 
ko podjetje takim delavcem ne more 
dodeliti začasno druge zaposlitve. A ko 
pa zaposli delavce na drugih delih,

mora delavce plačati tako kot jim.5 
cer pridejo njihovi redni prejemki-

Ker pa po sedanjih zakonskih pr^ 
piših dobe delavci v času prekinit' 
samo eno četrtino svojih rednih 
sečnih prejemkov, zato bi bile uPraV. 
podjetij, zlasti za tiste delavce, ki D 
majo drugih dohodkov, dolžne Pr 
skrbeti drugo delo. V kolikor same B* * 
majo primerne zaposlitve, bi skusal 
to poiskati pri bližnjih podjetjih, ** 
trenutno iščejo delovnih moči.
V ZAGREBU JE VZORČNI SEJEN1

Gospodarska podjetja, ki izdeluje}’’ 
proizvode široke potrošnje, razstavljal 
vzorce svojih proizvodov na posebnež 
sejmu v Zagrebu. Na tem sejmu skle
pajo podjetja pogodbe s trgovski"1} 
podjetji za izbrano blago. Na sejn1 
razstavljajo tudi številna gospodarsk^ 
podjetja iz Slovenije, ki s svojimi Pr°' 
izvodi večinoma dostojno predstavljal 
delo naših kolektivov.

Od tedna do tedna
SESTANEK TREH KOMITEJEV OZN — ZASTOPNIKI REPUBLIKAN
SKE ŠPANIJE SO SE ZAHVALILI JUGOSLAVIJI - OZN DO PRI
HODNJEGA ZASEDANJA NE BO SPREJELA NOVIH ČLANOV -
V EGIPTU SO USTANOVILI NARODNO FRONTO — TEŽAVE NOVEGA 
PREDSEDNIKA FRANCOSKE VLADE — VELIKO JE GRŠKIH OTROK. 
KI ŽELIJO OSTATI V JUGOSLAVIJI — VENIZELOS SE PRIPRAVLJA 
NA POT V ITALIJO — V GRČIJI BODO VOLILE TUDI ŽENE —
V PAN MUN JOMU SO SE NEKOLIKO SPORAZUMELI — RAZGOVORI

DVEH ZUNANJIH MINISTROV
V Parizu so se sestali trije komi

teji OZN — politični, gospodarski in 
socialni, ki so razpravljali o pred
logu treh zahodnih držav, da bi skli
cali izredno zasedanje Generalne 
skupščine v primeru, Če bi na Koreji 
prišlo do premirja, ali pa če bodo 
razmere na Koreji to zahtevale. So
vjetski delegat Malik je smatral za
sedanje teh treh komitejev za neza
konito. Zahteval je, da se korejsko 
vprašanje prepusti političnemu ko
miteju. Izjavil je, da sovjetska dele
gacija ne bo sodelovala pri razpravi 
tako dolgo, dokler ne dobi pojasnila 
o razlogih, ki so zahtevali sklicanje 
treh komitejev. Navzoči so to Mali- 
kovo stališče zavrnili. Ameriški, an
gleški in francoski delegat so pred
lagali, da se skliče izredno zasedanje 
Generalne skupščine šele po podpisu 
premirja na Koreji ali pa takrat, če 
bi razvoj dogodkov na Koreji zahte
val tak ukrep.

Delegacija republikanske Španije, 
ki zastopa začasni komite za mir in 
mednarodno sodelovanje, je obiskala 
jugoslovansko delegacijo na zaseda
nju Generalne skupščine. Ob tej pri
liki se je španska delegacija naši 
delegaciji iskreno zahvalila za to, ker 
je Jugoslavija podprla boj španskih 
in katalonskih delavcev, ki jih je 
obsodilo Francovo fašistično sodišče 
zaradi sodelovanja pri stavki v Bar
celoni.

*
Generalna skupščina OZN je pro

učila dva predloga resolucije o spre
jemu novih članov v OZN. Sklenili 
so, da Varnostni svet še enkrat pro
uči prošnje 14 držav, ki so zahtevale 
sprejem v OZN. Dokončno bodo o tem 
odločili na prihodnjem zasedanju Ge
neralne skupščine.

*
Krvavi dogodki v Egiptu, ki so 

nastali zaradi spora med Anglijo in 
Egiptom za oblast nad Sueškim pre
kopom, so v zadnjih 14 dneh zajeli 
širok razmah. Kralj Faruk, ki j e vi
del, da ministrski predsednik Nahas- 
paša ne more obvladati položaja, je 
razpustil vlado, odstavil Nahas-pašo 
in dal zaupnico Ali Maher-paši. Sled
nji je postal ministrski predsednik, 
vojni minister, zunanji minister, in 
zaradi izrednega položaja tudi gene
ralni vojaški guverner. Novi minister 
je izdal odločbo o prestopkih, ki jih 
bo sodilo vojno sodišče. Ti prestopki 
so predvsem zaviranje prometa, krše
nje reda v prosvetnih ustanovah, ne
dovoljeno nošenje orožja in streliva 
ter napad ali poskus napada na civil
ne uslužbence ali organe javne var
nosti. Maher-paša je po posvetu s 
predstavniki štirih političnih strank 
v Egiptu osnoval Narodno fronto, to 
je neke vrste posvetovalni svet. Na
loga tega sveta bo podpirati vlado 
pri sprejetju važnih uredb v zunanji 
in notranji politiki Egipta, zlasti kar 
se tiče anglo-egiptovskega spora. Za
stopniki opozicijskih strank so proti 
temu, da bi bila v Narodni fronti 
vafdistična stranka, ki je podpirala 
politiko Nahas-paše in zahtevajo od 
novega predsednika vlade, da naj 
uvede preiskavo, kdo je odgovoren za 
nerede, ki so bili v Kairu pred 14 
dnevi. Egiptovsko vojno sodišče bo 
raziskalo, kdo je organizator in krivec 
neredov v Kairu, ki bi lahko zanetili 
nov vojni požar. Aretiran je bil tudi 
šef egiptovske socialistične stranke, 
ne da bi bili navedeni vzroki njegove 
aretacije.

Maher-paša je izdal javno obve
stilo, s katerim vsem inozemcem in 
tujemu kapitalu v Egiptu zagotavlja, 
da bo nova vlada storila vse za za

ščito njihovih interesov in svobode. 
Toda kljub vsem tem ukrepom, ki 
jih je podvzel novi predsednik Ma
her-paša, v Egiptu še vedno gori.

¥
Predsednika nove francoske vlade 

resno skrbe gospodarske težave, v ka
kršne je zašla Francija. Kakor pravi, 
preživlja Francija »ekonomsko dramo«, 
ki bo primorala francosko vlado, da 
bo podvzela odločne ukrepe, da se 
država izkoplje iz teh gospodarskih 
težav. Predvsem primanjkuje Fran
ciji deviz, kar povzroča resne težave 
v trgovini z inozemstvom. Drugi izvor 
težav je državni deficit, ki iz leta v 
leto neprestano raste. Tretje gospo
darsko breme pa je vojna v Indo- 
kini.

*
Delegacija švedskega Rdečega kri

ža, ki se te dni zadržuje v Jugosla
viji kot opazovalec pri repatriaciji 
grških otrok iz Jugoslavije, je ob
iskala domove, v katerih prebivajo 
grški otroci. V razgovoru z grškimi 
otroki je švedska delegacija spoznala, 
da mnogi otroci ne žele domov, ker 
pravijo, da se pri nas dobro poču
tijo. Grškim otrokom je bil v Jugo
slaviji omogočen pouk v grškem je
ziku. Učili so se tudi razne obrti, 
tako da bodo po povratku domov lah
ko delali v gospodarstvu.

Do zdaj se je iz Jugoslavije vrnilo 
k svojim staršem že okrog 500 grškihv 
otrok. Konec februarja pa bo odšla 
domov zadnja skupina.

*

Pred kratkim se je sestal v An
kari grški ministrski predsednik Ve- 
nizelos s turškimi voditelji. V raz
govorih je prišla do izraza želja po 
tesnejšem sodelovanju obeh držav. 
Venizelos je mnenja, da je treba okre
piti vojaške vezi med Grčijo, Turčijo 
in Italijo, ker imajo te tri države 
skupne interese Zaradi tega se pri
pravlja na pot v Rim na pogovore 
z De Gasparijem Po vseh izgledih 
bo to potovanje nadaljevanje poti in 
razgovorov v Ankari.

*
Grška vlada je izdala dovoljenje, 

da bodo na prihodnjih volitvah volile 
tudi žene.

Kitajski in severnokorejski za
stopniki so na pogajanjih v Pan Mu n 
Jomu pristali na to, da združeno po
veljstvo obdrži pod svojim nadzorom 
5 otokov južno od 38 vzporednika. 
Zahtevajo tudi, da naj bodo teritp- 
rialne vode določene s pasom 3 milje 
od obale. Združeno poveljstvo pa za
hteva, da naj bi ta pas meril 12 milj. 
Obe pogajajoči se stranki sta se tudi 
sporazumeli o tem, da razpravljajo 
o 5. točki sporazuma o premirju, ki 
se nanaša na izdelavo priporočil vla
dam vojskujočih se držav. Ne morejo 
se pa sporazumeti glede zamenjave 
vojakov. Združeno poveljstvo je pred
lagalo, da se naj izvrši zamenjava 
po načelu vojak za vojaka. Ta pred
log pa kitajsko-korejski zastopniki Še 
proučujejo.

*
Angleški zunanji minister Antony 

Eden je obiskal francoskega zunanje
ga ministra Roberta Schumana. da se 
pogovorita o problemih, ki zadevajo 
obe državi. Eden je spoznal Schu
mana z vsebino razgovorov, ki jih je 
imel Churchill ob priliki bivanja v 
ZDA s predsednikom Trumanom. Raz
govori med obema zunanjima mini
stroma so trajali dva dni in kakor 
pravi Eden, je bil uspeh teh razgo
vorov ta, da je bil dosežen popolen 
sporazum med obema vladama.

ANGLIJA in
spodarski napredek. Laburisti so hoteli okre
piti državo z notranjimi reformami — go
spodarskimi in političnimi. Vlada je ves čas 
pomagala trgovini, da bi ohranila cene Pre- 
hranbenih predmetov kolikor toliko znosne.

Laburisti so si tudi zelo prizadevali, da 
bi dvignili storilnost v industriji ne le z 
izboljšanjem tehnike, ampak predvsem z 
boljšo organizacijo dela Ameriški gospodar, 
stveniki so jim na podlagi statističnih po
datkov dokazali, da dosegajo oni večjo sto
rilnost in cenejšo proizvodnjo tam, kjer

imajo najboljšo organizacijo dela, ne pa naj' 
boljšo tehniko. Storilnost na enega delavca 
v tekstilni industriji ZDA je bila na primer 
že pred vojno ob istih tehnoloških možnostih 
2 in pol krat večja, kakor v Angliji. Labu
risti so zaradi tega porabili ogromno sred
stev, da so ustanavljali v angleškem gospo* 
darstvu razne komisije za izboljšanje tehno
loškega procesa in storilnosti v industriji* 
dajali pomoč zasebnim organizacijam in po
pularizirali najnovejše metode dela. Na 
način so tudi uspeli, da je storilnost narasla*

Ali bo uspelo spretnemu torijevcu »knok-autirati« tako grozečo stvarnost, 
s kakršno morajo danes v Angliji resno računati — to je vprašanje, ki zanima

slehern^a Angleža

f
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O DRUŽBENEM PLANU SO GOVORILI

(Nadaljevanje s 1. strani.)
Sredstva za bombaž, ki stane po eko
nomski ceni 740.— do 806— dinarjev. 
£.e domači bombaž bo nekoliko cenej- 
°1- Zato so na delavskem svetu široko 
govorili o smotrnem izkoriščanju bom- 
Faža in o največjem varčevanju. Ka- 

velikega pomena je varčevanje, 
pove že to, da recimo, lahko vnov- 

Cl!i° 1 kg odpadnih bombažnih niti le 
?42— dinarjev, dočim stane 1 kg 

f)feie povprečno 1800.— dinarjev. Zato 
60 sklenili, na vsak način znižati koli- 
c'no odpadkov. Vse nujno potrebne 
odpadke in rabljeno embalažo pa bo
de skušali najugodneje vnovčiti in
Predelati.

Uravnovesiti je treba ekonomske 
cene preji

.Ko so razpravljali o novih elkonom- 
skih cenah, so ugotovili, da se cene 
Preje raznih številk med seboj pre
dlo razlikujejo. Sklenili so, naj bodo 
I*šje številke dražje, nižje pa cenejše. 
Zadolžili so tehnični aparat, da pri- 
Pravi te kalkulacije.

Gospodarili bodo z najmanjšimi 
možnimi obratnimi sredstvi 

, Pri surovinah ne predvidevajo ni
kakršnih rezerv, tako da bodo gospo
darili res z najmanjšimi obratnimi 
Sredstvi. Tudi upravno in prodajno re- 
£ijo bodo znižali na najmanjšo mero. 
Vd 216 nameščencev imajo sedaj le 
®e 41. Za amortizacijo predvidevajo 
d® milijonov dinarjev, Ker je njihova 
Parvarna v slabem stanju, nameravajo' 
z?radiiti novo. Poleg tega pa namera
vajo obnoviti streho poslopja tkalnice 

popraviti prevozne poti v tovarni. 
Za boljše higienske pogoje delavcev 
Pa bodo zgradili nove umivalnice in 
koPalnice.

bodo zmanjševali število delovnih 
moči, bodo najprej odpustili 

»izostankarje«
Po predvidenih računih bo moral 

Vsak delavec v tovarni napraviti pro
izvodov v vrednosti nad 2.000.000 din- 
Seveda to ni majhna naloga in bodo 
toorali kar dobro in skrbno delati. 
Zato je povsem umestno, da so sie 
elani delavskega sveta zadržali tudi v 
Razpravi o delovni disciplini v pod
jetju. Lan so imeli recimo povprečno 

zostankov. To stanje se je izbolj
šalo šele proti koncu leta, zato ker 
'zostankarji niso dobivali bonov. Skle
nili so, da je treba tole izostajanje 
zmanjšati na najnižjo mero. Ko bo
do pregledali vsa delovna mesta iu 
Vvtitoviii. da imajo kaj odveč delov
nih moči, bodo kot prve odpustili stal
ne i-zostankarje. Istočasno pa so skle
nili, kar jim je predlagala sindikalna 
Podružnica, da ne bodo odpuščali že
na, slabotnih mater in mater z otroki. 
Na zasedanju so za to zadolžili uprav
ni odbor, da prouči vsa delovna mesta 
in vse odvečne ljudi premesti na 
drugo delo. Ugotovili so tudi. da ne
katere matere skušajo izkoriščati svo
je pravice, ki jim jih zakon daje, kot 
je recimo prosti čas za dojenje in 
podobno. Zato bodo skrbeli, da bodo 
vse dobre in skrbne matere res imele 
talk prosti čas, da pa bodo vse tiste, 
ki to izkoriščajo, strogo kaznovali.
Največ delavk se prehladi, ker tekajo 

premalo oblečene po nezakurjenih 
hodnikih

Resne finančne težave, kot pravijo, 
jim bodo povzročali tudi bolezenski 
dopusti do 7 dni, ki jih plačuje pod
jetje. Seveda te dajatve socialno za
varovanje vrne, toda podjetje mora 
iz lastnih sredstev plačevati industrij
ske bone in odvajati akumulacijo, če
prav ti delavci ničesar v času bolezni 
De ustvarjajo. Ugotovili so, da je pri 
njih povprečno 6.5% bolezenskih iz
ostankov. Ko so pobliže razpravljali 
0 vzroku obolenj, so ugotovili, da je

najpogostejše obolenje prehlad, vzrok 
za tako obolenje pa je v tem, ker se 
delavke premalo oblečejo, ko tekajo 
po nezakurjenih hodnikih in stopni
ščih. Zato bodo delavke opozorili na 
to stvar.
Sindikalna podružnica se bo pogovorila 

s člani o skupnem dopustu
Precej so govorili tudi o skupnem 

dopustu celotnega kolektiva. Tak do
pust bi bil po njihovem mnenju s sta
lišča varčevanja na premogu in elek
trični energiji gospodarsko koristen- 
Istočasno pa bi lahko v tem času iz
vršili vsa večja popravila v tovarni. 
Ker si večina ljudi želi dopusta v naj
večji vročini im ker je poletni dopust 
ugoden zlasti za matere, ker imajo isto

časno tudi njihovi otroci počitnice, je 
verjetno, da bodo vsi člani kolektiva 
ta predlog sprejeli. Člani delavskega 
sveta so sklenili, da ta predlog spo
reče vodstvu sindikalne organizacije, 
ki naj o teh stvareh razpravlja s čla
ni kolektiva in bo delavski svet na 
enem izmed prihodnjih zasedanj raz- 
motril dokončno stališče, ki ga bo 
prelagala sindikalna organizacija.

Sklenili pa so tudi varčevati z elek
trično energijo na ta način, da ne bodo 
več predčasno vključevali, motorjev in 
prižigali vseh žarnic, ki niso res nujno 
potrebne za proizvodnjo.

Že iz teh nekaterih zapiskov z zar 
sedanja delavskega sveta v maribor
ski predilnici in tkalnici se da povzeti, 
kako resno se naši delavci lotevajo iz
polnjevanja nalog, M jih prinaša 
našemu gospodarstvu družbeni plan.

Fr-iko

Dvakrat so so sestali ...

ne,
ali

Tajnica sindikalne podružnice Ope
karne v Mengšu je bila na občnem zbo
ru kar malo v zadregi. Morala je po
grajati delo odbora. Pa kako tudi 
saj sta vse delo opravljala le eden 
dva odbornika. Vse njihovo delo pa je 
bilo v tem, da so pripravili skupinski iz
let in priredili v podjetju tri družabne 
večere. Drugih stvari pa odbor ni urejal. 
Tudi to žalostno resnico je povedala, da

Kakršne so priprave, 
takšen je občni zbor

Prejšnji teden je bil občni zbor v 
Tovarni usnja »Konus« v Slovenskih, 
Konjicah. Vendar ga ne moremo pre
več pohvaliti. Izvršni odbor ni poskr
bel, da bi bila poročila pravočasno se
stavljena, zato so na zboru prečitali 
le prepis tekmovalnega poročila za 
drugo polletje 1951. V njem seveda ni 
bilo zajeto vse delo organizacije. Tudi 
o političnem delu ni poročilo povedalo 
prav ničesar, čeprav je znano, da je 
bila podružnica lani precej delavna. 
Kakršna pa so bila poročila, takšna je 
bila tudi razprava. Sklenili niso niče
sar, ker so se ljudje prej razšli. Ta 
primer nam prav dobro pove, da se 
je treba za občni zbor res dobro pri
praviti, če hočemo, da bo ta tudi uspel.

TUDI ČLANI SINDIKATA 
MESTNEGA LJUDSKEGA ODBORA 

PTUJ SO ZBOROVALI 
Dne 28. januarja zvečer so se zbrali 

člani sindikalne podružnice MLO Ptuj 
na občni zbor. Prišli so prav vsi. Ob 
zaključku občnega zbora so sprejeli 
več sklepov. Pravijo, da bodo s pro
stovoljnim delom pomagali pri gradnji 
Kulturnega doma »Jože Lacko«, študi
rali bodo družbeni plan in zakone o 
občinskih odborih, varčevali s pisarni
škim materialom in tudi skrbeli za 
strokovno vzgojo članstva. —Do—

se je stari odbor vso svojo delovno do
bo le dvakrat sestal. Prvič, ko so ®i raz
delili dolžnosti, drugič pa, ko so se pri
pravljali letos na občni zbor. Seveda so 
kar temeljito pograjali tako nedelavnost, 
Lepo pa je, da so vendar sklenili, da 
bodo letos pridno delali im da bodo skr
beli za razvoj svoje organizacije Enkrat 
mesečno se bodo člani sestajali iu se 
pogovorili o perečih stvareh. Pohvaliti 
pa”jih je treba tudi za to, ker so oblju
bili, da bodo potrebno opeko za pre
zidavo mengeške graščine, kjer bodo pro
stori za gimnazijo, izdelali v prostem času.

Jeseniški delavci so znani športniki. Radi smučajo in tudi prav radi obiskujejo 
naše planine. Nič čudnega ni, če si zaželijo v svojem prostem času posedeti 
nekaj uric visoko nekje v planinah. Lani so si uredili prijeten dom na 
Mežaklji. Zadnjo ureditev doma so dokončali v petih tednih. V zimskih dneh 

in tudi v poletni vročini se bodo oddahnili v domu, ki ga vidite na sliki

J/z. hazz.fu.fi krajev
jmam pišejo

BESEDA O TREH OBČNIH ZBORIH V RIBNICI

Zaradi »objektivnih« težav niso nič delali
Prejšnji teden so bili v Ribnici tri

je občni zbori lesno industrijske pa
noge. Poglejmo jih, kakšni so bili, saj 
so verno spričevalo dela sindikalne or
ganizacije v preteklem letu.

Izvršni odibor podružnice Gozdnega 
avtopodjetja ni razen blagajniških po
ročil o ničemer drugem poročal. Pred
sednik podružnice je povedal le to, da 
zaradi »objektivnih težav« niso vse 
leto ničesar delali. Izvršni odbor ni 
imel vse leto nobene seje. Seveda so 
so za to razen odbornikov odgovorni 
tudi drugi člani, ki niso izvršnega od
bora poklicali na odgovornost.. Rado
vedni smo, če bo letos stanje kaj 
boljše. Moralo bi vsaj biti.

KOLEKTIV NOVOUSTANOVLJENE »MESNINE« V LJUBLJANI 
JE ŽE OSNOVAL SVOJO SINDIKALNO PODRUŽNICO

V nedavno ustanovljenem podjetju 
»Mesnina« v Ljubljani so si delavci iz
volili pripravljalni odbor, ki je do
bil nalogo ustanoviti sindikalno organi
zacijo in pripraviti občni zbor. Izvršili 
so priprave in 19. januarja so imeli že 
prvi občni zbor. Na zboru so se pogo
vorili o svojem bodočem delu. Že kar 
na zboru pa so tudi malo pograjali ne

katere tovariše iz Mestne klavnice, ki 
ne gredo novemu podjetju nič kaj »na 
roko«. Obljubili so, da se bodo potru
dili izdelovati res kakovostne mesne iz
delke in da bodo skrbeli za to, da bo 
podjetje uspešno gospodarilo kljub temu, 
da bodo dajali svoje proizvode na trg 
čim ceneje. Sklenili so tudi posvetiti 
skrb gospodarsko politični samovzgoji.

PREDSEDSTVO SINDIKATA DELAVCEV IN USLUŽBENCEV 
USNJARSKO-PREDELOVALNE INDUSTRIJE JUGOSLAVIJE 

Republiškega odbora za Slovenijo 
sklicuje

REDNI LETNI OBČNI ZBOR
za dne 9 marca 1952, ki se bo vršil v Ljubljani, Miklošičeva cesta 22/1 (sejna 
dvorana). Delegati, ki bi bili opravičeno zadržani in se ne bi mogli udeležiti 
zbora naj to, prosimo, predhodno javijo Republiškemu odboru.

kl.iuh vsem težavam od leta 1946—1950 za 
celih 40°/o, medtem ko je delovna sila na- 
rasla komaj za 15%.

Največja težava, ki tare angleško go
spodarstvo in ki je tudi osnovni vzrok, da 
Se ne more izmotati zlahka iz težav pa je 
Pomanjkanje surovin. Po dosedanjih raču- 
Dih bo Angliji v letošnjem letu primanjko
valo v industriji 1 in pol milijona ton jekla, 
roda tu ne gre samo za jeklo, ki je najvaž
nejše med vsemi surovinami, ampak tudi za 
druge temeljne surovine seveda poleg pre
orane. Vse to je treba uvoziti in to Anglijo 
|tane drag denar in ji neprestano zmanj
kuje njene dolarske rezerve.

Njen izvoz ne more pokriti primanjkljaja. 
Anglija ne izvaža sedaj niti eno četrtino to
liko premoga, kot ga je pred vojno. Lansko 
leto pa je izvoz premoga ponovno padel 
»a eno polovico. Pa tudi vojaška bremena 
P°sta.jajo za njo iz dneva v dan težja, kljub 
‘emu, da ji je Amerika že večkrat nudila
Pomoč.

Churchill, na čigar ramena je Attlee 
Pred nekaj meseci naložil vsa ta bremena, 
«9 ta v parlamentu ni hotel podpirati več 
njegove gospodarske politike, je ob priliki 
obiska pred ameriškim kongresom upravi
čeno rekel, da »ne išče pri njih zlata, ampak 
Jčkla, ne pomoči, ampak opreme.«

Kako bodo Angleži rešili svoj gospodar
ski položaj, zanima vso svetovno javnost. 
Hapes je že precej jasno, da se je laburi- 
s,ična stranka hotela malo oddahniti in je 
»ato dala vlado konservativcem, naj se oni 
malo spoprimejo s stvarnostjo. Čeprav so 
napovedovali, da Churchill v bistvu ne ho 
mogel in ne smel. — da ne bi dvignil proti 
®vbi močne laburistične stranke — spremi
njati gospodarske in politične poti laburi
stov, vendar se je Churchill lotil tudi tega. 
Koliko bo uspel na tej poti, to pa je drugo
■vprašanje!

In Churchillov korak je bil njegov obisk 
v Ameriki. Tam se je dogovoril, da bo Arne
ža poslala Angliji 1 milijon ton jekla za 
kritje njenih najnujnejših potreb. Obenem 
60 Amerikanci pristali na nakup 20.000 ton 
malajskega kositra, katerega jim bo pro
sta Anglija. To ho Angležem pripomoglo 
9° Precejšnje vsote dolarjev, ki jih tako

krvavo potrebujejo. Pa čeprav je ta spo
razum časovno omejen, vendar predstavlja 
korak naprej za zagotovitev angleškega tr
žišča. saj je Amerika največji nakupovalec 
teh surovin. Churchill se .ie razgovarjal v 
Ameriki tudi o povečanju izvoza angleškega 
premoga v Evropo ter o vprašanju angleško- 
nemške in japonske konkurence, katero pod
pira Amerika in ki je nedvomno velika ne
varnost za njihovo gospodarstvo.

Churchill in Truman pa sta predvsem go. 
vorila o tem. kako vskladlti zunanjo politiko 
obeh držav, ki ju predstavljata, saj se je 
pod laburistično vlado marsikaj razlikovala 
angleška politika od ameriške. Churchill je 
mnenja, da bi takšni nesporazumi bili samo 
voda na mlin napadalni politiki Sovjetske 
zveze, ki je v zadnjem času razvila močno 
politično dejavnost v Aziji, kjer Pa, imajo 
svoje interese tudi Amerikanci, zlasti pa se 
Angleži. Churchill se ne more sprijazniti z 
dejstvom, da je Rusija dobila pod svoj vpliv 
poleg nekaterih držav vzhodne Evrope tudi 
400-milijonsko Kitajsko tja do indijskih mej. 
Da čeprav so nekateri angleški politiki mne
nja. da se bodo Rusi zaenkrat zadovoljili s 
tem plenom, da ga prebavijo, seveda pa za to 
ni nobenega zagotovila. Prav, tako nihče ne 
jamči, da se bodo sedaj zadovoljili samo s 
Severno Korejo in da bodo pustili pri miru 
Indokino in Malajo. 2e primeri na Srednjem 
vzhodu v Perziji in Egiptu kažejo, da se 
kremeljski možje niso odrekli načrtom nek
danjih ruskih carjev in je videti, da jim je 
poleg »toplega« morja zadišala še perzijska 
nafta in Sueški prekop.

V Londonu so mišljenja, da je Churchill 
odobril ameriško politiko na Daljnem vzho
du, zlasti kar se tiče Japonske, medtem ko 
se o problemih Srednjega in Bližnjega vzho; 
da niso dokončno sporazumeli. Amerikanci 
so na mig Churchilla, naj bi poslali v Suez 
svoje čete, gladko prezrli. Nasprotno pa je 
Churchill odobril ameriško stališče, da je 
treba ohraniti Čangkajškovo vlado na For- 
mozi in menda tudi to, da bi v primeru ne
uspeha pri pogajanjih v Pan Mun Jomu 
napadli Kitajsko.

To je popolnoma nasprotno stališče kot 
ga zastopa laburistična vlada in bo imel 
Churchill, če bo hotel doseči svoj namen, v

parlamentu še velike težave. To je videti že 
iz tega, da so laburisti, zlasti pa Bevanova 
levica, zadnje dni v parlamentu napadli 
prve poskuse Churchilla, da bi utemeljil po
trebo po izrednih gospodarskih ukrepih. 
Attlee je v parlamentu napovedal, da vodilni 
laburistični poslanci že razpravljajo o tem. 
kakšno bo njihovo stališče do varčevalnih 
ukrepov, katerih se je lotil Churchill. Jas- 
no je, da bo v zunanjepolitičnih vprašanjih 
prav tako prišlo *do novih, če ne še moč
nejših spopadov med obema strankama. To 
pa bomo videli ta teden, ko bo v angleškem 
parlamentu splošna zunanjepolitična raz
prava.

Drugi, zelo važen korak, ki ga je storil 
Churchill, ko ie prišel iz Amerike, pa je 
takojšen pristop k reševanju notranjih go
spodarskih problemov. Finančni minister 
Butler je v parlamentu pred nekaj dnevi 
poročal o sklepa h londonske konference mi
nistrov Britanske skupnosti, ki je na svojem 
sestanku ugotovila nevarno zmanjšanje an
gleških zlatih in dolarskih rezerv. Dejal je, 
da so v zadnjem četrtletju te rezerve skoraj 
porazno padle od 3269 na 2335 milijonov do
larjev. Bati se je celo. da ne bi padle tako 
nizko, kakor leta 1949, ko je prišlo do moč
nega razvrednotenja šterlinga. Nekateri 
črnogledi gospodarstveniki že napovedujejo 
celo novo gospodarsko krizo.

Konservativci bi radi izkoristili vsa sred
stva, da bi ozdravili hirajoče gospodarstvo. 
Zato so napovedali omejitev izvoza, nove 
utrgljaje pri preskrbi z živili, strogi nadzor 
nad razporeditvijo surovin, ki jih bodo do
bivale zlasti tiste panoge, ki delajo za izvoz, 
ponovno zmanjšanje kapitalne graditve in 
s tem seveda tudi stanovanjskih gradenj, 
nove varčevalne ukrepe v državni upravi in 
tudi omejitev izdatkov za socialno zavaro
vanje in socialne potrebe prebivalstva.

Po vseh teh, za preprostega angleškega 
državljana nič kaj razveseljivih napovedih, 
ni čudno, da so se laburisti kakor ličinke 
hitro izvili iz svojih bub in prekinili z mol
kom. v katerega so se zavili po oktobrskih 
volitvah. Kako se bo konservativna vlada 
z močno opozicijo v paralmentu, ki zahteva, 
naj se gospodarski problemi ne rešujejo na 
račun in v škodo življenjske ravni angleške, 
ga delovnega ljudstva, spoprijela s težava
mi, pa nam bo povedala že bližnja pri
hodnost. ak

Občni zbor podružnice lesno indu
strijskega obrata je bil nekoliko bolj
ši, vsaj po poročilih sodeč. Poročali so 
predsednik, tajnik in blagajnik. Ven
dar so premalo povedali o življenju 
organizacije. V razpravi sta se ogla
sila od 120 navzočih samo dva člana. 
Ta dva sta grajala kulturno-prosvetno 
delo, češ da je slabo. V delavskem 
društvu sta iz tega kolektiva včlanje
na le dva delavca, čeprav ima podruž
nica tudi nekaj svojih glasbenih in
strumentov.

Mnogo boljši pa je bil občni zbor 
podružnice lesno industrijskega pod
jetja. Razprave kar ni hotelo biti 
konec. Pogovorili so se o sindikalnem 
delu iin tudi marsikaj dobrega skle
nili, Pomagali bodo delavskemu svetu 
in upravnemu odboru pri upravljanju 
in tudj podružnicam gozdnih manipu
lacij bodo pomagali urediti finančno 
poslovanje in drugo. Prijavili so se 
tudi za tekmovanje prvega delavskega 
upravljanja.

Pograjati moramo sindikalni svet 
Ribnica. Sindikalni svet mi poslal nam
reč na te občne zbore nobenega svo
jih članov, ni povedal, koliko delegatov 
naj volijo za občni zbor sindikalnega 
sveta in kakšen prispevek naj bi mu 
podružnice pošiljale. Ivan Urh

V TOVARNI AERO V CELJU BODO 
RAZŠIRILI DVORANO IN NAREDILI 

LUTKOVNO GLEDALIŠČE
Na občnem zboru sindikalne po

družnice tovarne AERO v Celju, ki je 
bil prejšnji teden, so med drugim do
sti razpravljali o kulturno-prosvetnem 
delu. Kulturno-prosvetno delo hočejo še 
bolj poživiti. Mala dvorana, kjer ima
jo predstave, jim ne zadostuje. V njej 
je prostora le za 50 ljudi. Zato so na 
občnem zboru sklenili, da jo bodo letos 
razširili. V njej hočejo pridobiti pro
stora še za 100 ljudi. Razen tega pa so 
tudi sklenili, da bodo napravili lutkov
no gledališče.

DELAVSKI SVET SI ŽELI VEC 
POMOČI OD SINDIKALNE 

ORGANIZACIJE
Predsednik delavskega sveta idrij

skega rudnika je na občnem zboru 
sindikalne organizacije dejal, da naj 
bi ta nudila delavskemu svetu letos 
več pomoči. Odborniki so pomoč ob
ljubili. Obljubili so tudi, da bodo nu
dili več pomoči kakor doslej delav
skemu društvu »Vojko Premrl« s tem, 
da se bo vanj vključilo še več članov 
sindikalne organizacije. Na občnem 
zboru so sprejeli tudi poziv za tekmo
vanje prvega delavskega upravljanja.

TUDI KOLEKTIV CINKARNE 
V CELJU SE JE PRIJAVIL 

ZA TEKMOVANJE
Pretekli teden je bil občni zbor sin

dikalne podružnice delavcev v cel jski 
cinkarni. Mnogo so razpravljali o delu 
delavskega sveta in upravnega odbora. 
Predsednik delavskega sveta je poro
čal, kaj vse je upravni odbor letos sto
ril za dobro gospodarjenje v podjetju. 
Pred dnevi je na primer sprejel pra
vilnik o letnih dopustih delavcev y 
tovarni, na zasedanju so se pogovorili 
o delavskih oblekah iin o odgovornosti 
vodilnega kadra za svoje delo. Sklenili 
so tudi, da se bodo prijavili za tekmo
vanje.
KAJ JE SKLENIL DELAVSKI SVET 
STEKLARNE ROGAŠKA SLATINA 

ZA USPEŠNO IZPOLNITEV 
DRUŽBENEGA PLANA

24. januarja je bil občni zbor sin
dikata delavcev Steklarne Rogaška 
Slatina. Že tokrat so se delavci pogo
vorili o družbenem plenu. Dan ngtn pa 
je zasedal delavski svet steklarne in 
razpravljal o družbenem planu. Člani 
delavskega sveta so sklenili, da bo na 
vsak način treba znižati proizvodne 
stroške in popraviti storilnost dela. Ko 
bodo še izboljšali organizacijo dela. 
bodo lahko precej zmanjšali število 
delavcev. Lani je bil tudi velik lom 
stekla, tudi tega bo moralo biti manj. 
Pravijo, vsaj za 3%. Seveda bo po
trebno še bolj gledati na kakovost iz
delkov, Beno Jugovnr

Takšnih delavcev nam ni žal
Na občnem zboru mizarske zadru

ge na Viču so govorili tudi o druž
benem planu in stopnji akumulacije 
in fondov. Večina članov je dejala, 
da bo treba res bolje delati, kakor do
slej. Nekdo je dejal, da so bili pred 
vojno zaposleni v strojni delavnici 3 
delavci. Sedaj ko izdelujejo isto ko
ličino proizvodov, pa je v njej zapo-

VARČEVAL1 BODO Z REŽIJSKIM 
MATERIALOM, ELEKTRIČNIM 

TOKOM IN EMBALAŽO
pišejo v prijavi za tekmovanje 
iz celjskega Mestnega magazina 
Uslužbenci Mestnega magazina v 

Celju so se že prijavili za tekmovanje 
prvega delavskega upravljanja. Med 
drugim so sklenili, da bodo v tekmo
vanju storili vse, da bodo družbeni 
plan presegli. Stroške podjetja bodo 
zmanjšali s tem, da bodo varčevali z 
režijskim materialom, električnim to
kom, embalažo in drugim.

slenih 5 delavcev. Pokazal je na Igna
ca Prevca, češ da ta le malo dela v 
delavnici, veliko opravkov pa ima v 
delovnem času vsepovsod drugje. Ko 
so ga delavci na sestanku pograjali, je 
Prevc vstal in dejal, da bo prvega že 
zapustil službo, in jo je res tudi za
pustil. Odšel je z občnega zbora. Čla
nom podružnice ni bilo žal takšnega 
nediscipliniranega delavca. Ob za
ključku pa so med drugim sklenili tu
di to. d,a bodo zaradi boljše donosno
sti podjetja boljše razmestili delov-ne 
moči.
KMETIJSKI DELAVCI Z ZAVRČA 
SO POSLALI Z OBČNEGA ZBORA 

POZDRAVE JANKU RUDOLFU
Pretekli teden so imeli občni zbor 

sindikalne podružn ce kmetijski delavci 
in nameščenci državnega posestva Za- 
vrče. Z občnega zbora so poslali pred
sedniku Republiškega sveta tov Janku 
Rudolfu čestitke, ker je bil odlikovan 
s tako visokim odlikovanjem.
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Odpoved noseči ženi je nepravilna in nevzdržna
Ena izmed dobrin naše socialistične 

skupnosti je tudi varstvo žena v delov
nem razmeju. Zlasti je po delovno 
pravnih predpisih zavarovana žena v 
času nosečnosti in poroda. Kljub nespor
nim predpisom in ustaljenemu družbene
mu pojmovanju pa so še pri nas ljudje, 
ki te dobrine izigravajo. To so tisti, ki 
recimo samovoljno odpuste žene v času 
nosečnosti in s tem kratijo tisto zaščito 
žena, kii jo je dala ženi naša socialistična 
skupnost in k j je nedvomno velika pri
dobitev naše socialne zaščite sploh. 
Oglejmo si en tak primer!

Predsednik 10 OLO Sežana je dne 
30. oktobra 1950 izdali Artuži Trampuž, 
por. Križaj, uslužbenki Kraškega vodo
voda v Sežani, tedaj v 5. mesecu no
sečnosti, odločbo o odpovedi službe, ki 
naj bi prenehala že z dnem 1. novembra 
1950. V odločbi je poleg tega samovolj
no navedel, da je personalna komisija 
odpoved odobrila, čeprav v resnici per
sonalna komisija odločbe še videla ni. 
Poleg tega je v odločbi navedel še to, 
da zoper odločbo ni pritožbe, in s tem 
pogazil ustavno načelo in načelo naše 
uslužbenske zakonodaje, da ima vsak 
državljan pravico pritožbe na višji or
gan. Odločbo so Trampužev! izročili šele 
13. novembra 1950.

Trampuževa se z odločbo ni mogla 
strinjati in je pričela iskati zaščite proti 
tej nezakoniti in nepravilni odpovedi. 
Vložila je najprej — kljub pravnemu 
pouku odločbe, da nima pravice do pri
tožbe — zoper odločbo pritožbo na 
10 OLO Sežana, ki je pritožbo zavrnil. 
Enako je pritožbo zavrnil tedanji oblast
ni ljudski odbor Goriške oblasti. Nato 
se je Trampuževa obrnila na Glavni, 
odbor zveze sindikatov za Slovenijo, ki 
je pritožbo odstopil Okrajnemu sindikal
nemu svetu za Sežano. Ta se je tudi po
stavil na stališče, da je bila odpoved iz
vršena pravilno. Trampuževa se je nato 
obrnila s pritožbo istočasno na tedanje 
ministrstvo za delo LRS. na sekretariat 
Vlade LRS za personalno službo ter na 
Glavni odbor AFŽ za Slovenijo. Repub
liška inšpekcija dela LRS je naročila 
inšpekciji dela v Sežani, naj izposluje 
prj 10 0L0 Sežana, da se razveljavi od
ločba o odpovedi službe Artuži Tram
puž, ker -je nosečnost razlog, ki za- 
branjuje odpoved (kar je bila že tedaj 
praiksa Višje personalne komisije pri 
Predsedstvu Vlade FLRJ, glej odločbo, 
objavljeno v »Biltenu za organizaoijsko- 
kadrovska vprašanja«:, št. 7—8/50). To
da tudi sežanska inšpekcija dela se je 
postavila na stališče, da je odpoved ute
meljena, Tako enotno stališče vseh okraj
nih organov, tako sindikata kot inšpek
cije dela, kaže na to, da je predsednik 
TO OLO Sežana uspel pridobiti za svoje 
nepravilno stališče vse okrajne činitelje, 
k; so bili pristojni za obravnavanje te 
zadeve.

Republiška inšpekcija dela je nato 
sama v svoji pristojnosti izdala odločbo, 
s katero ugotavlja, da je odločba o od
povedi Artuži Trampuž neveljavna in 
zahteva, da predsednik TO OLO Sežana 
sprejme imenovano nazaj v službo in 
poskrbi za to, da bodo pravilno Iz
plačani vsi pripadajoči prejemki, kakor 
tudi vse pripadajoče dajatve iz socialne
ga zavarovanja.

Predsednik IO OLO Sežana je tedaj 
pokrenil nebroj poizvedovanj in se celo 
obrnil na Javno tožilstvo LRS v Ljub
ljani zoper »krivično in nezakonito od
ločbo« republiške inšpekcije dela LRS 
ter vložil na zvezno inšpekcijo dela v 
Beogradu ogorčeno pritožbo, s katero

je stvar ponovno romala v Beograd, kjer 
je tudi obležala. Trampuževa je ostala 
seveda brez službe; medtem je že tudi 
rodila in je prišla zaradi trmoglavega 
stališča predsednika IO OLO Sežana ob 
porodniške dajatve, ki bi ji sicer pri
padale kot porodnici v delovnem raz
merju.

Ker je šlo v tem primeru za načelno 
stran varstva žene v delovnem razmerju 
v naši socialistični družbi, je republiška 
inšpekcija dela predočila zadevo naj
višjim političnim im oblastvenim foru
mom v državi in v Sloveniji Pred krat 
kim so razpravljali o tej stvari v Beo
gradu predstavniki zvezne vlade ter od
ločili, da je odpoved noseči ženi po 
svojem bistvu nepravilna in da ne more 
ostati v veljavi. Rezultat tega je bila po 
eni strani dopolnitev uredbe o varstvu 
nosečih žena in doječih mater v tem 
smislu, da se smatra odpoved noseči že
ni in doječi materi kot prekršek in ka
znuje z denarno kaznijo do 10.000 di
narjev; po drugi strani pa se je dalo — 
preko zvezne inšpekcije dela — repub
liški inšpekciji dela pooblastilo, da to 
stvar takoj uredi ter izposluje Trampu
žev; vse prejemke in porodniške dajatve, 
ki jih je bila izgubila zaradi nepravilne

odločbe predsednika 10 OLO Sežana.
Tako imamo sedaj zakonsko podlago, 

ki zabranjuje odpovedovanje službe no
sečim ženam od pričetka zdravniško 
ugotovljene nosečnosti vse do konca še
stega (ozir. osmega z odobritvijo zdrav
nika) meseca dojenja po porodu. S tem 
je dano zadoščenje ne samo Trampuže- 
vi, temveč tudi vsem ostalim ženam in 
materam v delovnem razmerju. Ta pri
mer naj bi bil hkrati tudi opomin vsem 
tistim, ki bi hoteli ob prehodu na sistem 
lastne rentabilnosti podjetij dosegati to 
rentabilnost na račun odpuščanja žen ter 
drugih fizično šibkejših delavcev ter s 
tem rušiti temelje našega družbenega 
varstva. Predsednik 10 OLO Sežana ter 
druge odgovorne osebe (direktorji pod
jetij itd.) pa naj bi ob tem primeru pri
šli do spoznanja, da se s priznanjem in 
popravo lastnih napak ne ruši, temveč 
nasprotno dviga ugled naše oblasti in, 
kar je še važnejše, zaupanje ljudstva va
njo. To velja tudi za personalnega re
ferenta rudnika rjavega premoga v Za
gorju, ki na vsak način terja preklic 
članka, ki je bil napravljen na osnovi 1
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JčužtiOiHi ■zapitki
Slovensko kulturno-prosvetno dru

štvo »Slovenski dom« v Zagrebu praz
nuje letos 25. obletnico svojega obstoja. 
Za počastitev te obletnice je društvo 
priredilo v Malem gledališču v Zagrebu 
slavnostno akademijo in dramsko pred
stavo »Belokranjski kresovi«. Dramo 
je režiral Hinko Nušič, dolgoletni član 
društva in njegov bivši predsednik. 
Razna kulturno-prosvetna društva v 
Zagrebu so »Slovenskemu domu« za 
njegovo obletnico poslala čestitke.

*

V kratkem bo v Salzburgu glasbeni 
festival, ki ga bo priredilo Mednarodno 
društvo za novo glasbo. Izmed 150 glas
benih del, ki so jih za ta festival po
slali skladatelji iz 23 držav, je komisija 
izbrala med drugimi tudi orkestralno 
skladbo našega slovenskega skladatelja 
Matije Bravničarja, ki jo bodo izvajali 
na festivalu.

Založba »Mladinska knjiga« v Ljub
ljani je izdala knjigo Toneta Čufarja 
z naslovom »Tovarna«. V knjigi so 

uradnih dokumentov, iz katerih je bilo I zbrane štiri črtice, odjcaterih tri (To- 
razvidno, da so samovoljno odpustili no- varna, Deklica iz revirja in Napad pri 
sečo mater. Dr. L. S. 1 Zupanovih) je pisatelj objavil pred

To ni v našem »delokrogu«
V »Delavski enotnosti« smo objavili 

(25. januarja 1952) članek »Preprečuj
mo obratne nezgode«, V omenjenem 
članku si _ pisec prizadeva na temelju 
razpoložljivih podatkov in ugotovitev 
opozoriti delavce, odgovorna gospodar
ska vodstva ter delovno zaščitne or
gane na človeško in gospodarsko ško
do. ki jo povzročajo nezgode. Še po
sebej pa je bil članek namenjen vod
stvom naših sindikalnih organizacij, 
ki le prečesto premalo napravijo kot 
delavske organizacije, da bi se ne
zgode preprečevale, bodisi z uvedbo 
potrebnih tehnično zaščitnih ukrepov, 
bodisi s pravilnim poukom članstva.

Ko je pisec članka zbiral potrebno 
gradivo iz raznih statističnih obrazcev 
in poročil, so ga povsod* kar vnaprej 
poučili, da so podatki nepopolni, sam 
pa je kaj kmahi ugotovil, da obstojajo 
vsebinsko različni obrazci (vsebujejo 
različne, podatke) in da jih zbirajo po 
»različnih linijah«. Zato v članku se
veda ni mogel te ugotovitve molče 
obiti. Mi smo vsi vendar zainteresira
ni, da bi imeli enkrat že enoten in celo
vit pregled nad nezgodami, ker bi na 
temelju takega, stvarno popolnega pre
gleda lahko podvzeli dalekosežnejše 
ukrepe za preprečitev nezgod, saj bi 
temeljito poznali prave vzroke.

V omenjenem članku v »Delavski 
enotnosti« je o tem zapisano sledeče: 
»Če pregledujemo obstoječe podatke 
o nezgodah, vidimo,. da je pregled o 
nezgodah točen v primerih, ko je ne
zgoda terjala smrtno žrtev. Manj vest
no pa so zbrani podatki o lažjih obrt
nih nezgodah. To po svoje že govori 
o površnosti, če ne celo o malomar
nosti za to odgovornih orga
nov, predvsem v gospodar
skih podjetjih. Poglejmo si ne
katere podatke k tej trditvi! (Slede po
datki). Iz teh podatkov je razvidno, 
da so delavski inšpektorji ki bi mo
rali imeti pregled nad vsako nezgodo, 
prijavili od dejanskih 16.522 obratnih 
nezgod le 31.22%.«

Ta piščeva trditev, ki je po našemzahteva razveljavitev odločbe republiške | mnenju pametna in' umestna, pa je 
inšpekcije dela ter s tem odobritev svo- , naietela na hudo razburjenje pri ne- 
jega stališča. Zvezna inšpekcija dela je . katerih organih državne inšpekcije 
sicer po vsebini priznala pravilnost od- | dela. kj w se d kategorično posta- 
loobe inšpekcije dela LRS, vendar je -m- __ , . J7-—±
smatrala, da je v formalnem oziru re
publiška inšpekcija dela prekoračila 
svojo pristojnost, češ da bi moral raz
veljaviti odločbo o odpovedi isti organ, 
ki je odločbo izdal (to je 10 OLO Seža
na), ne pa inšpekcija dela.

Republiška inšpekcija dela je — če
prav s presenečenjem, da celo zvezni 
organi omahujejo v rešitvi čisto jasnega 
primera — izdala novo, tudi formalno 
neoporečno odločbo, s katero zahteva, 
da predsednik IO OLO Sežana razvelja
vi svojo nepravilno odločbo, ker bodo 
sicer nastopile upravno-kazenske posle
dice po zakonu o inšpekciji dela. Tudi 
zoper to ponovno odločbo je predsednik 
IO OLO Sežana vložil pritožbo in tako

vili na stališče, da za prijavljanje ne
zgod pri delu »niso bili nikoli zadol
ženi organi inšpekcije dela« niti de
lavski Inšpektorji. in da je torej »ne
umestno njim pripisovati krivdo za sla
bo evidenco«.

Seveda bi bilo modrovanje o tej 
krivdi na tak način brezplodno. Dej-

Izdaja . Republiški svet Zveze sindikatov 
Slovenijo. Predstavnik Jože Jura6 Odgovorni 
urednik Roman Albreht Tisk tiskarne »Ljud 
ske pravice« v Ljubljani Naslov uredništva 
In uprave: Masarvkova e. 14/TI v Ljubljani, 
telefon 45-38 In 49-70 Poštni predal 284 
Račun pri podružnici Narodne banke v Ljub
ljani št 604-90321 4 List izhaja vsak petek 
Rokopisov ne vračamo. Mesečn« naročnina . 
25 din, četrtletna 75 din. polletna 158 din ln 

celoletna 300 din. 1

stvo je, da je pregled obratnih nezgod 
pomanjkljiv in da ga je treba v bodoče 
smotrno urediti. Na to je hotel pisec 
članka opozoriti. Toda, če pa že govo
rimo o tem, kdo je kriv, potem pono
vimo trditev iz našega članka ... »To 
po svoje govori o površnosti, če ne celo 
o malomarnosti za to odgovornih 
organov, predvsem v gospo
darskih podjetjih. Ti organi, ki 
so uradno odgovorni za prijavljanje 
nezgod in ki jih ni člankar taksativno 
navedel, so torej površno in malomarno 
opravljali svojo nalogo.

Seveda je točno, da po črki členov 
in določb za prijavljanje obratnih ne
zgod niso bili uradno zadolženi delavski 
inšpektorji. Nikjer ne piše, da morajo 
oni, dokler so jih namreč delovni ko
lektivi volili (povsod do konca 1950. le
ta, v nekaterih kolektivih pa še tudi 
pozneje, dasi tega uredba ni predvi
devala) prijavljati nezgode. Nekaj ta
kega v našem članku tudi ni zapisano. 
Res pa je, da so delavski inšpektorji 
bili organi delavskega razreda, ki jim 
je kolektiv zaupni nadzor nad zaščito 
dela v podjetju. In kakor koli je res, 
da nikjer ni zapisano, da bi oni mo
rali imeti pregled nad ne
zgodami in bi morali vedeti, ali se 
nezgode pravilno prijavljajo, prav oce
njujejo in podobno, ker jih drugače 
kolektiv ne rabi. Samo na tak način 
je mogoče ugotavljat; slabosti v stati
stični službi, enostransko ocenjevanje 
nezgod in zahtevati izpopolnjevanje te 
službe, oziroma pravilnejše ocenjeva
nje v delu za to uradno odgovornih 
organov. Veliko delavskih inšpektorjev 
je zelo skrbno in vestno vršilo to svojo 
nalogo, ponekje pa res _ malomarno 
skupno z uradno odgovornimi vred. Te

pa je treba res grajati, ne zato, ker 
niso vršili nekaj, kar predpisuje »člen«, 
ampak ker so slabo vršili svoja druž
bena pooblastila. Mimogrede bodi po
vedano, da nikjer v členih in uredbah 
ne piše, da so recimo sindikalne organi
zacije odgovorne za gospodarjenje v 
podjetju, ker so za to organi gospodar
ske uprave, vendar mi vseeno ostro 
grajamo Jiste posamezne organizacije, 
ki dopuščajo pojave malomarnega go
spodarjenja in jih družbeno smatramo 
kot odgovorne za slabosti. Enako sma
tramo družbeno odgovorne nekdanje 
delavske inšpektorje.

In končno! Komu pa koncu koncev 
lahko v prvi vrsti služi dobra ali slaba 
evidenca obratnih nezgod? Prav vsem 
organom inšpekcije dela, pa se tako ali 
drugače imenovali. In če še ta evidenca 
danes ni povsem na nogah, so oni v 
prvi vrsti poklicani zahtevati, da spra
vijo evidenco v red.

Seveda pa omenjeni članek ni bil 
napisan zato, da bi vzbudil razpravo 
le o tem, kdo je bil in kdo ne dolžan 
prijavljati nezgode. To je bilo, brez 
škode, ugotovljeno mimogrede. Za nas 
ostane pa še vedno najvažnejše, da so 
nezgode stvar, ob kateri se moramo 
vsi zamisliti in po svoje pomagati, da 
pridejo na najnižje možno število. Brez 
škode ponovimo tudi tdkrat, da je to 
za nas ne »uradni«, ampak družbeni 
problem, __ ki ga moramo z vestjo in 
srcem reševati vsi, kjer koli moremo.

MARIBORSKI NAROČNIKI!
Naše glasilo lahko naročate in pla

čate naročnino pri našem poverjeništvu 
v Delavski knjižnici, Dvoržakova 3.

vojno; četrta (Počena šipa) pa je blf6 
najdena med pisateljevo zapuščino & 
je zdaj v knjigi »Tovarna« prvič ob' 
javljena.

*

Dne 24. januarja letos je bil ® 
Bombayu filmski festival, na katerem 
je poleg številnih drugih držav sode' 
lovala tudi Jugoslavija z dvema doku' 
mentarnima filmoma in umetniški»» 
filmom »Bakonja fra Brne«, ki srn° 
ga gledali tudi v Sloveniji.

*

V nedeljo 3. februarja je bila ® 
Beogradu konferenca o problemih knjid 
za otroke. Konferenco je sklical Svet 
zveze pionirjev Jugoslavije. Poleg člO' 
nov Sveta so se konference udeležiI* 
tudi uredniki in direktorji mladinskih 
založb iz vse Jugoslavije in mladinski 
književniki, ki so razpravljali o Wra' 
šanjih sodobne knjige za otroke in 0 
tozadevnih problemih v posamezni te' 
publiki.

* ,
Podjetje »Bosna-film« v Sarajeva 

snema na otoku Pelagružu dokumen' 
tarni film »Samotni otok«. Film bo 
prikazal življenje čuvajev naših sve' 
tilnikov.

*

Za peto obletnico priključitve SlO' 
venske Primorske k Jugoslaviji bo v 
Ajdovščini velik kulturni festival. Ljud- 
skoprosvetna društva iz vseh krajev 
Slovenske Primorske se že pripravljal0 
na to mogočno manifestacijo primor' 
skega prebivalstva.

*

V Beogradu bodo odprli zgodovinski 
muzej, ki bo prikazal razvoj Srbije od 
njenega nastanka, t. j. od vladanja Ne' 
manjičev pa do osvoboditve. Zgodovin' 
ske dokumente in drugi material bodo 
zbirali predstavniki vseh beograjskih 
muzejev.

OPOZORILO
Uprava »Delavske enotnosti« je preje

la od spodai navedenih sindikalnih podruž
nic nakazano naročnino. Omenjenih podruž
nic mi nimamo v spisku naročnikov. Zate 
prosimo naj nam sporoče, ali naročajo n® 
novo, ali pa so spremenili naslov, pa na® 
tega doslej niso sporočili.

Sindikalna podružnica Dobrovo v Brdih. 
— Okrajna delavnica gumbov Slov. Bistri
ca. — Sindikat obrtnih delavcev, podruž
nica štev. 7, Ptuj. — Sindikat lesne indu
strije, podružnica štev. 1, Planina pri Ra
keku. — Okrajni MO Celje okolica, za Svet 
ljudskega zdravstva OLO Celje okolica. — 
Sindikat obrtnih delavcev, podružnica štev* 
4, Maribor. — Sajko Lazar, slikar in ple
skar. Maribor — Sindikalna podružnic® 
Splošno stavbenega podjetja za sindikalni 
pododbor naselja. Jeranova ul. 14, Ljubija' 
na. — Okrajno podjetje poljedelskih stro
jev, št. Jur pri Celju. — Okrajno avtopoJ" 
jetje, Tolmin. — Sindikalna podružnica štev. 
25, Ljubljana. — Sindikalna podružnica štev. 
2. Kranj. — Sindikalna podružnica Cepo- 
van. — Sindikalna podružnica pri RTF, Čr
nuče. — Sindikalna podružnica delavcev 
cestnega, rečnega in zračnega prometa —' 
cestarji, Litija. — Sindikat delavsko usnjar
ske stroke, podružnica štev. 2, Tržj{ -- 
Sindikat obrtnih delavcev, podružnica štev. 
1, Idrija. — Čevljarna Ljubljana, Kolo
dvorska 12. — Sindikat obrtnih delavcev, 
podružnica Slov, Konjice.
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Tekstil- Obutev TELEFON 
37-87, 52-74

| Ljubljana, Frančiškanska ul. 41
Sortirana zaloga tkanin vseh vrst, konfekcije, trikotaže, pletenin, 
obutve in usnja vedno na razpolago. — Vsa trgovska podjetja 
vabimo k izbiri in nakupu
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Po poieh slavne XIV. divizife
Zvečer 17. februarja se je divizija pre

maknila v smeri Sv. Marjeta s ciljem, da 
izvrši proboj sovražne blokade in se združi 
z brigado »Miloša Zidanška« na Pohorju. 
V vas Podlesnik in Lopo je prišla divizija 
dne 17. februarja okrog 24. ure. Toda s pre 
več opreznim otipavanjem sovražne zaporne 
linije se je napad zavlekel do 4. ure 18. fe
bruarja ter vzbudil pozornost pri sovražni 
ku, tako da sta bila prvi in drugi poizkus 

brigade, da prebije sovražne položaje, 
odbita s protinapadi Medtem je določil štab 
divizije dva bataljona I brigade in en ba
taljon XIII. brigade za prodor, ki je takoj 
uspel, tako da so prve enote prešle sovražne 
linije okrog 6. ure zjutraj. Ob tem hitrem 
in energičnem sunku so prešli sovražni po
ložaj bataljoni, ki so izvršili proboj, in 
številčno najmočnejši batoljon II. brigade. 
Dva bataljona (eden II. in eden XIII. bri
gade) pa sta držala mostišče. Vse ostale 
enote so prenašale ranjence in prišle do 
ceste, ko je sovražnik z močnimi silami 
izvršil protinapad, odbil oba bataljona in 
ponovno zaprl obroč. Borbe s sovražnimi 
rezervami so bile strahovito uporne. Divi
ziji ni uspelo, da prenese ranjence čez cesto, 
to pa zaradi tega, ker so bili bataljoni, ki 
so prešli cesto, zapleteni v hude borbe s SS 
policijskimi enotami. (Po nemškem poročilu 
je vršil protinapad sam »Bundesfiihrer« 
Steidl z rezervo). Sovražnik je v teh borbah 
izgubil en jurišni top, ki je naletel na mino. 
Pretrpel je tudi večje izgube v ljudeh, ki 
pa niso točno ugotovljene.

*
Medtem ko so divjale najhujše borbe na 

mestih prodora, so se za divizijo pojavile

(Nadaljevanje)

sovražne smučarske pat role ter pričele za 
sedati višinske točke. Tako je nastala precej 
kritična situacija Najboljši (številčno naj 
močnejši) bataljoni so bili ob prvem svitu 
odbiti daleč od ceste na masiv Pohorja. Na 
drugi strani pa so ostale slabše enote (šte
vilčno slabše) z okrog 40 ranjenci, katere je 
bilo treba nositi, in približno toliko lažjih 
ranjencev in bolnikov, ki niso bili sposobni 
za borbo, niti za prenos, približno 40 s tež
kim orožjem natovorjenih živali ter štab 
divizije Na ponovni proboj ni bilo mogoče 
misliti, ker bi bilo treba iti preko 300 m 
čistine, sovražnik pa je že napadal s tanki 
in jurišnimi topovi. Tudi v primeru, če bi 
ponovni prodor uspel, ne bi bilo mogoče 
prenesti ranjencev, ker bi bili borci zadr 
žani v borbL Sovražnik pa je začel napadati 
v smeri, kjer so bili ranjenci, istočasno pa 
so začele streljati na komore sovražnikove 
enote, ki so se pojavile za hrbtom divizije. 
V tej situaciji je štab divizije odločil, da se 
tisti del divizije, kateremu ni uspelo preiti 
cesto, vrne z vsemi ranjenci in komoro, za 
sede višinske položaje na Basahšču, kjer še 
ni bilo opaziti sovražnika, in se naslednjo 
noč z odredi, ki so prešli cesto, prevrže na 
Pohorje. Prevladalo je mnenje, da bodo te 
enote za vsako ceno poskusile prodreti s 
pomočjo Pohorske brigade do drugih delov 
divizije in rešiti ranjence hudega mraza fer 
nadaljnjih premikov. Toda to se žal ni iz 
vršilo. V nasprotnem primeru pa je štab 
računal, da bodo Nemci z večjimi silami 
krenili na Pohorje. Toda tudi tu se je 
zmotil.

Po tej odločitvi je pričela divja tekma 
v smeri Basališča. S seveja: po najhujši 
strmini divizijska skupina pod vodstvom 
Silnega in del štaba divizije, v katerem je 
bil tudi pomočnik komisarja glavnega štaba 
Viktor Avbelj-Rudi, s severozapada pa so 
tekli Nemci, ki so istočasno z mitraljezi 
streljali na bočno divizijsko skupino. Na 
koti so se znašli vsi istočasno. Divizijska 
skupina je odločila izid borbe v svojo korist 
— esesovci so se morali umakniti. Na mestu 
so pustili 3 mrtve. i strojnico, l brzostrelko 
in 1 puško. Najtežji del tega dne je bil. 
ko so morali borci pod strojničnim ognjem 
sovražnika iz doline rešiti ranjence do 
la. ure. Sovražnik pa, ki je zjutraj krenil 
z večjimi enotami na Pohorje, se je vrnil 
in začel napadati na Basahšče. te močno 
utrujeni borci so morali sprejeti borbo, da 
rešijo ranjence. Borba, ki je trajala ves 
dan, se je vršila v meter visokem snegu 
s številčno nadmočnim sovražnikom. Tega 
dne je divizija tudi izgubila okrog 20 to
vornih živali.

*

Borba na Basališču je trajala do trde 
noči. Zvečer so se tudi Nemci zaradi hudega 
mraza (28°) umaknili v bližnja naselja, ven 
dar so si zagotovili kontrolo terena severno 
od Basališča. V temi je zbrala divizija svoje 
enote ter z vsemi premrzlimi ranjenci (ležali 
so ves dan v snegu brez hrane) krenila v 
vasi Brdca in Brdce, kjer se je razmestila 
po hišah, poskrbela v prvi vrsti za ranjen
ce in skuhala okrog 22. ure prvi obrok 
hrane.

*

Naslednjega dne okrog 2 ure zjutraj je 
sovražnik napadel divizijo, katero je izsle
dil v vasi Brdca. Bataljon XIII. brigade je 
napad odbil in bil primoran zavzeti položaje 
severno od Podpečan ter obdržal položaje 
do 10. ure. Po napadu sovražnikovih smu 
čarjev (bilo jih je okrog 150), se je moral 
bataljon umakniti. V hudi borbi je zadržal

položaje severovzhodno od Dobaričnika, ka
mor so se premaknili tudi ostali deli divi
zije, ki so zavzeli nekoliko boljše položaje. 
Tukaj so se ves dan vodile srdite borbe 
z nemškimi planinci, posebno z nevarnimi 
smučarji, ki so predrzno vpadali v borbene 
linije divizije. Z drugimi silami je obkolil 
sovražnik divizijo na zelo majhnem prosto 
ru. Njegova zaporna linija je tekla: Brdče 
kcta 847, Štravs kota 1062, Rudnik kota 988. 
Podvin, grebeni jugovzhodno od Podvina 
kota 703, premogovnik kota 673. Proti večeru 
je začel sovražnik napadati iz vseh smeri, 
tako da je divizija komaj odbila njegove 
zaporedne juriše in branila dostop do hiš, 
v katerih so bili ranjenci. Borbe so se vo
dile z vso srditostjo prav do noči.

*

Po končanih borbah zvečer 19. februarja 
je bila naslednja situacija: sovražnik je 
zaprl zelo ozek obroč okoli divizije, pošiljal 
močnejše specialne enote v globino iz vseh 
smeri in vsiljeval diviziji borbo ves dan. 
Ubiti sovražniki so bili dokaz, da so bile 
prisotne izključno le elitne nemške enote: 
S S policaji, gorski borci in smučarji.

Borci divizije so bili že močno izčrpani 
zaradi zadnjih dvodnevnih borb in zaradi 
tega, ker so morali prenašati ranjence po 
zelo težkih poteh. Mnogi so imeli popolnoma 
ožuljena ramena Hud mraz in visok sneg, 
v katerem so skoraj vsi borci prebili dva 
dni in dve noči, ter neredna in nezadostna 
hrana so jih močno izčrpali. Primanjkovalo 
je tudi streliva za strojnice, puške in brzo
strelke. Število ranjencev se je zadnja dva 
dni povečalo za okrog 20. Prav toliko je 
bilo mrtvih. Večje število borcev pa je tako 
ozeblo v roke. da niso mogli držati orožja. 
Zveze s štirimi bataljoni divizije, ki so pri 

| šli na Pohorje, ni bilo mogoče dobiti, niti 
ni bilo slišati, da se kje borijo, iz česar se 
je dalo sklepati, da Nemci sploh niso šli 
za njimi, pač pa so z vsemi silami udarili 
na glavnino divizije. Težko orožje so borci 
zakopali, ker ga ni bilo mogoče nositi. 
Okrog 2<> tovornih živali, ki so še ostale, 
bi morah) nositi nekatere ranjence, toda 
nekaj živali je bilo tako izčrpanih, da jih 
ni bilo mogoče uporabiti.

Sovražni obroč okrog divizije pa se je 
vedno bolj ožil tako, na naslednji dan na teh 
področjih divizija ni mogta sprejeti borbe. 
Kakor je štab divizije ocenil, je bilo v obro
ču v borbi z divizijo okrog 800 sovražnih vo- 
jakov in drugih sovražnih enot na zaporni 
liniji, katerih števila pa ni bilo mogoče ugo
toviti. Poleg tega je, po poročilih prebival- 
stva, bu zelo živahen železniški in avtomo
bilski promet v dolini Pake, in česar se je 
sklepalo, da obstaja Še drugi obroč okrog 
divizije in sicer na cesti: Nova Cerkev— 
Vitanje—Spodnji Dolič in dalje po dolini 
Pake do Velenja Tudi smer premika so
vražne grupe okrog 2000 vojakov, katera je 
prišla 16. 11. v Velenje, Še ni bila točno 
ugotovljena. Na osnovi vseh podatkov o 
sovražniku, s katerimi je razpolagala divi
zija, se je lahko sklepalo, da je bil odnos 
sil 19. 11. najmanj 1 :7, za naslednji dan 
pa se je moralo računati, da bodo stopile 
V borbo delno tudi sovražne enote iz prve 
in druge zaporne linije, kar bi občutno po
večalo odnos sil v korist sovražnika od 
1:7 do najmanj 1 : n, kajti načrt sovraž
nika je bil popolnoma odkrit. Sovražniku 
je bilo znano številu borcev ob prihodu na 
Štajersko. Vedel je, da je imela divizija 
takoj ob prihodu težke borbe, ki so trajale 
že 13 dni nepretrgoma; da je v tem času 
prehodila skupno več kot 150 km dolgo pot 
pod najtežjimi vremenskimi pogoji; da je 
v tem času imela komaj 3 dni počitka, kar 
jr odločno premalo za človeka. Po številu 
izgubljene tovorne živine je sovražnik lahko 
ludi sklepal, da divizija ne razpolaga več 
s težkim orožjem. Vedel je tudi, da nosi 
divizija s seboj vse svoje težke ranjence, 
kar močno izčrpava borce. Vsi ti eno
stavni podatki so dali sovražniku lahko 
približno sliko o stanju divizije, pri tem 
pa je še precenjeval svoje esesovske enote 
m je bil prepričan, da bo naslednji dan 
slavil zmago nad uničeno XIV. divizijo. 
Ta sovražni namen potrjuje tudi naredba, 
ki jo je izdal komandant nemškega štaba 
za uničenje XIV. divizije 14 februarja 
vsem SS enotam, katere en del se glasi: 
'Vaša nova naloga je tekma v teku, ka
tero morate vi dobiti. Delajte samostojno 
in po situaciji.« Tu pa se je gospod Treck 
nekoliko urezal.
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